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Czy naszemu miastu grozi w tym roku po-
wódź? Specjaliści uspokajają, twierdząc, że nie
ma jeszcze powodów do niepokoju, aczkolwiek
nikt tak naprawdę nie jest w stanie przewidzieć,
co będzie w najbliższych tygodniach. Tereny za-
lewowe w okolicach miasta już tworzą jedno
wielkie rozlewisko. Wygląda to malowniczo, ale
mieszkańcy, przynajmniej Zawarcia i Zakanala
na pewno nie są tym faktem uszczęśliwieni. Po-
dobnie jak mieszkańcy części ulicy Warszaw-
skiej, gdzie już zostały rozłożone worki z pia-
skiem. Miejsc, gdzie są stawiane zabezpiecze-
nia jest coraz więcej.

Kilka dni temu poziom Warty przekroczył 4,5
metra, co oznaczało, że do stanu alarmowego
brakowało niespełna 20 centymetrów. Jak
stwierdził w mediach Grzegorz Rojek, dyrektor
Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzy-
sowego w Urzędzie Miasta, bezdeszczowa po-
goda, jaką mamy w ostatnim czasie powinna
uspokoić sytuację na rzece. 

Ale co będzie dalej? Tego nie wie oczywiście
nikt. Dlatego podchodźmy do żywiołu z pokorą,
przestrzegajmy wszelkich zakazów, jakie zostały
wprowadzone choćby na bulwarze. Zgłaszajmy
odpowiednim służbom miejsca, gdzie występują
podtopienia, żeby można było je szybko zabez-
pieczyć. Pamiętajmy, że od kilku tygodni w Go-
rzowie działa pogotowie przeciwpowodziowe,
które stale monitoruje sytuację.

RED

Wysoki stan Warty. Czy grozi nam powódź?
Warta w Gorzowie nie odpuszcza. W tym roku jej stan jest wyjątkowo wysoki. Niewiele już brakuje do stanu alarmowego.
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Woda w Warcie zbliża się do stanu alarmowego, a dolne tarasy już dawno zostały zalane



ww    1.03.
1899 - uruchomiono połączenie
kolejowe przez most kolejowy
na Warcie i otwarto tzw. dwo-
rzec nadwarciański, dziś perony
3 i 4 na dworcu głównym.
1967 - zlikwidowano komunika-
cję tramwajową na ul. War-
szawskiej od Podmiejskiej do
Janic.
ww    3.03.
2007 - premiera widowiska
„Trzy razy Piaf” zainaugurowała
Scenę Kameralną w teatrze.
ww    5.03.
1902 - odebrana została oczysz-
czalnia ścieków na Chyży, która
zakończyła proces kanalizacji
prawobrzeżnej część Gorzowa.
1965 - w Gorzowie odnotowano
70-centymetrową pokrywę
śnieżną; był to rekord opadów
śniegu w dziejach miasta, jak i
w skali całej Polski.
ww    6.03
1953 - w Spółdzielni „Świt” po-
wstało Koło Sportowe nr 54,
które miało propagować wszel-
kie formy sportu dla pracowni-
ków spółdzielczości; powstały
sekcje: lekkoatletyczna, piłki
nożnej, siatkówki męskiej, sza-
chowa, tenisa stołowego; koło
to dało początek obecnemu klu-
bowi „Admira”.
ww    7.03
8.03
1969 - po 11 latach kierowania
miastem Zenon Bauer (1913-
2012) został zmuszony do
złożenia rezygnacji; nowy prze-
wodniczącym Prezydium MRN
został Jan Telec, były I sekre-
tarz KMiP PZPR.
ww    9.03
2009 - rozebrane zostało kino
„Kopernik” działające w l.
1975-2007.
ww    10.03
1961 - decyzją ministra gospo-
darki komunalnej zamknięty
został oficjalnie poniemiecki
cmentarz ewangelicki przy ul.
Walczaka, dziś park Kopernika.
ww    12.03.
1688 - zakończyła się jedna z
najcięższych zim, która - jak za-
notował landsberski kronikarz -
rozpoczęła się na 2 tygodnie
przed Bożym Narodzeniem; obfi-
te opady śniegu i mrozu spowo-
dowały ogromne szkody w
owczarstwie, skuta lodem War-
ta ruszyła dopiero 17 marca.
ww    14.03.
1915 - oddano do użytku nowy,
żelbetonowy most na kanale
Ulgi; z ośmiu projektów wybra-
no do realizacji propozycję
wrocławskiej firmy Carla Bran-
dta, przewidującą konstrukcję
długości 118,15 m i 8,40 m sze-
rokości; prace ruszyły wiosną
1914 r. W 1998 r. most poddany
został kapitalnemu remontowi,
w czasie którego betonowe ba-
lustrady zastąpiono metalowy-
mi.
ww    15.03.
1989 - o godz. 00.00 na przejś-
ciu granicznym w świecku
otwarty został pierwszy w kraju
prywatny kantor wymiany walut,
założony przez Aleksandra Gaw-
ronika.
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Porozumienie dotyczy
wsparcia finansowego dla
dzia³añ naukowych i dydak-
tycznych uczelni. Pad³a te¿
zapowiedŸ podpisania kolej-
nej umowy na inwestycje.

- Otrzymujemy znacz¹c¹
pomoc finansow¹ ze strony
miasta zarówno finansow¹,
jak i organizacyjn¹. A obecne
dofinansowanie, jest takim
zwieñczeniem bardzo szero-
kiej wspó³pracy pomiêdzy
uczelni¹ a miastem. Jestem
bardzo wdziêczna za mo¿li-
woœæ naszej wspó³pracy i pra-
cy na rzecz œrodowiska nau-
kowego - powiedzia³a rektor
AJP prof. El¿bieta Skorups-
ka-Raczyñska tu¿ przed
podpisaniem dokumentów.

Wsparcie skierowane zo-
stanie m.in. na dofinansowa-
nie badañ naukowych, kon-
ferencji, publikacji, druku
ksi¹¿ek, kosztów przewodów
doktorskich i habilitacyjnych,
uzyskania uprawnieñ do
doktoryzowania, habilitacji
oraz tytu³ów naukowych pro-
fesora dla pierwszoetatowej
kadry naukowej AJP.

- Dla nas to wielki zaszczyt,
¿e mo¿emy wspó³uczestni-
czyæ w rozwoju Akademii,
która jest osi¹ rozwoju na-
szego miasta - mówi z kolei
prezydent Jacek Wójcicki. -
Serdecznie dziêkujemy za
otwartoœæ przy tworzeniu mi-
êdzy innymi nowych, bardzo
potrzebnych kierunków

kszta³cenia. Przyk³adem jest
pielêgniarstwo, które cieszy
siê du¿ym zainteresowaniem
studentów. Chcia³bym przy
okazji na rêce pani profesor
przekazaæ list poparcia w³adz
miasta dla tworzenia kolejne-
go wa¿nego kierunku, jakim
jest prawo. Jest dla nas bar-
dzo istotne, ¿eby uczelnia siê

rozwija³a. Miasto, od kilku lat,
sprzyja rozwojowi uczelni, a
dzisiejsza umowa nie jest
ostatnia. Przed nami kolejna,
która bêdzie skierowana na
rozwój inwestycyjny uczelni.
Dopracowujemy ostatnie
szczegó³y - doda³.

Rektor El¿bieta Skorupska-
Raczyñska na temat po-

wo³ania nowego kierunku
powiedzia³a, ¿e uczelnia jest
na etapie przygotowania
wniosku.

- Mamy ju¿ wszystkie doku-
menty skompletowane.
£¹cznie ze wsparciem tego
rodzaju interesariuszy we-
wnêtrznych, s¹dy, izby po-
pieraj¹ nas, samorz¹d lokal-
ny, w³adze, i taki wniosek
chcemy z³o¿yæ do koñca lu-
tego w ministerstwie. Jego
rozpatrywanie mo¿e potrwaæ
nawet pó³ roku, dlatego
chcemy z³o¿yæ ju¿ teraz w
lutym, ¿eby mieæ jasn¹ sy-
tuacjê przed rozpoczêciem
nowego roku akademickie-
go. Mamy nadziejê, ¿e tak¹
grup¹, jak deklarowaliœmy,
30 studentów rozpoczniemy
od nowego roku akademic-
kiego studia na prawie -
stwierdzi³a, podkreœlaj¹c
jednoczeœnie, ¿e bez wspar-
cia samorz¹dów lokalnych
oraz ró¿nych interesariuszy
wewnêtrznych uczelni
by³oby bardzo trudno funk-
cjonowaæ.

Źród³o: UM/AJP

Miasto wspiera rozwój uczelni
Prezydent Gorzowa Jacek Wójcicki i prof. dr hab. El¿bieta Skorupska-Raczyñska, rektor Akademii im. Jakuba z Parady¿a,
podpisali wa¿n¹ dla dalszego rozwoju placówki umowê.

Prezydent Jacek Wójcicki i prof. Elżbieta Skorupska-Raczyńska
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Ta ma siê rozpocz¹æ po
wy³onieniu w przetargu wy-
konawcy robót budowlanych,
a budynek zostanie oddany
do u¿ytku w 2026 roku.

GTBS przez ostatnie 12
miesiêcy przygotowywa³ do-
kumentacjê projektow¹ i nie-
zbêdne pozwolenia. Po pod-
pisaniu umowy z firm¹, która
zajmie siê nadzorem inwes-
torskim, pozosta³ ostatni
krok; wy³onienie w przetargu
wykonawcy - firmy, która
blok wybuduje. 

GTBS z³o¿y³ równie¿ wnio-
ski o przyznanie bezzwrot-
nej i zwrotnej pomocy finan-
sowej.  Budowa bloku
bêdzie mo¿liwa m.in. dziêki
kredytowi z Banku Gospo-

darstwa Krajowego, który
niedawno poinformowa³, i¿
wœród prawie stu innych go-
rzowski wniosek o preferen-

cyjny kredyt  w rankingu te-
go banku zaj¹³ pierwsze
miejsce, co gwarantuje jego
otrzymanie.

- Im wiêcej pozyskamy
œrodków zewnêtrznych na
budowê bloku, tym koszty je-
go zbudowania bêd¹ ni¿sze,
a to oznacza ni¿szy czynsz
dla wynajmuj¹cych - podkre-
œli³ prezes GTBS Tomasz
Gierczak.

Budynek przy ulicy Prze-
mys³owej i Prostej ma byæ
c z t e r o k o n d y g n a c y j n y,
sk³adaæ siê z 97 miesz-
kañ; jedno, dwu i trzypo-
kojowych. Najwiêcej
bêdzie mieszkañ dwupo-
kojowych, bo w³aœnie ta-
kie ciesz¹ siê najwiêk-
szym zainteresowaniem.
Budynek zostanie wypo-
sa¿ony w windy, a lokale
bêd¹ dostosowane do po-

trzeb osób niepe³nos-
prawnych.

Przy budynku powstan¹
dwa place zabaw, parking na
100 pojazdów, tereny zielo-
ne, pó³dzienne pojemniki na
odpady, a nawet zbiornik re-
tencyjny.

W budynku znajdzie siê te¿
siedziba samego GTBS, co
pozwoli zaoszczêdziæ na wy-
najmie biur spó³ki.

Ide¹ Towarzystw Budow-
nictwa Spo³ecznego jest bu-
dowa mieszkañ na wynajem
dla osób, które maj¹ zbyt wy-
sokie dochody, aby ubiegaæ
siê o lokal komunalny, ale
zbyt niskie, aby staraæ siê o
kredyt na w³asne cztery k¹ty.

Źród³o: GTBS

Budowa nowego bloku na Zawarciu coraz bliżej
Gorzowskie Towarzystwo Budownictwa Spo³ecznego podpisa³o umowê z firm¹, która bêdzie nadzorowa³a jego budowê.

Za dwa lata na gorzowskim rynku pojawi się blisko 100
nowych mieszkań na wynajem
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Pani 
z doświadczeniem

zaopiekuje się
starszą osobą

tel. 726 252 702



ww    16.03.
1133 - biskup lubuski Bernard
uczestniczył w konsekracji koś-
cioła norbertanek w Strzelnie na
Kujawach; najstarsza wzmianka
o biskupstwie i pierwszym bis-
kupie lubuskim, którego granice
sięgały rogatek obecnego Go-
rzowa.
ww    18.03.
1962- powstała Spółdzielnia In-
walidów „Warta”, wówczas SI
„Emeryt”.
ww    19.03.
1955 - W Gorzowie uruchomiony
został po raz pierwszy silnik
żużlowy, skonstruowany m.in.
przy udziale Kazimierza Wiś-
niewskiego (1925-1996), dzięki
tej konstrukcji Stal mogła zostać
zgłoszona do rozgrywek II ligi
żużlowej.
2007 - bazar znad Warty został
przeniesiony na nowe targowi-
sko przy ul. Cichońskiego.
ww    21.03.
1984 - odbył się pogrzeb artysty
malarza Jana Korcza; pochowa-
ny został jako jeden z pierw-
szych w „zaułku poetów” cmen-
tarza komunalnego.
ww    22.03.
1979 - dawna willa Schrödera
wraz z oficyną i parkiem przy ul.
Warszawskiej 35 została wpisa-
na do rejestru zabytków.
1989 - młodzież z RMN przepro-
wadziła przed SDH „Kokos” ak-
cję protestacyjną przeciwko bu-
dowie elektrowni jądrowej w
Klempiczu, rozdawano ulotki
nawołujące do marszu protesta-
cyjnego, zbierano podpisy, a
nad SDH rozwinięto 2 transpa-
renty.
ww    23.03.
1949 - gorzowskie UB dokonało
aresztowań wśród członków
konspiracyjnej organizacji „Ko-
mórka Likwidacyjna”; została
ona założona w 09.1948 przez
młodych ludzi ze środowiska wi-
leńskiego AK, jej celem była
zbrojna walka z ustrojem, pro-
paganda na rzecz utraconych
ziem wschodnich oraz fizyczna
likwidacja funkcjonariuszy sił
bezpieczeństwa, wszyscy aresz-
towani stanęli 12.10.1949 przed
Wojskowym Sądem Rejonowym
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- Powo³any w³aœnie przez
pani¹ klub ,,OnkoLubu-
szanki’’ powsta³ z potrzeby
rozszerzenia oferty aktywi-
zuj¹cej chore onkologicz-
nie osoby. Sk¹d wzi¹³ siê
jednak sam pomys³?

- On siê narodzi³ w mojej
g³owie po rozmowach z wie-
loma pacjentkami onkologicz-
nymi mieszkaj¹cymi w Go-
rzowie i nie tylko. Sama
zreszt¹ przez kilka lat choro-
wa³am i pozna³am œrodowi-
sko osób, które walcz¹ z ra-
kiem. Zamiarem klubu jest
pomoc i wsparcie dla tych lu-
dzi, którzy w wiêkszoœci przy-
padków zamykaj¹ siê w
mieszkaniach i pozostaj¹ z
chorob¹ zdani tylko na siebie.

Przez to czuj¹ siê  bardziej
samotni co nie pomaga w

walce z nowotworem. Pamiê-
tajmy, ¿e rak to nie wyrok.

Naszym zamiarem jest wy-
ci¹gniêcie przyjaznej d³oni i
niesienie wsparcia. I nie
ograniczamy siê tylko do go-
rzowian. W naszym klubie
miejsce znajd¹ równie¿ cho-
rzy z powiatu czy szerzej mó-
wi¹c z naszego regionu.
Cieszê siê, ¿e wsparcie otrzy-
maliœmy od starosty gorzow-
skiego, pani Agnieszki Chu-
dziak.  

- Jak podaj¹ statystyki, to
kobiety czêœciej badaj¹ siê
onkologiczne ni¿ mê¿czy-
Ÿni. Dlaczego tak jest?

- Rzeczywiœcie, takie s¹ fak-
ty. My kobiety czêœciej odwie-
dzamy lekarzy ginekologów
oraz bierzemy udzia³ w ak-
cjach mammograficznych lub

cytologicznych. Namówiæ na-
szych partnerów do
,,mêskich’’ badañ jest trudno.
Dlaczego? Myœlê, ¿e decy-
duj¹cymi czynnikami s¹
strach, skrêpowanie, a mo¿e
s¹ jeszcze inne przyczyny, o
których panowie nie chc¹ za
bardzo mówiæ.

- Kto mo¿e konkretnie
zostaæ cz³onkiem klubu i
gdzie siê spotykacie?

- Do³¹czyæ do nas mo¿e
ka¿dy, kto choruje onkolo-
gicznie. Spotykamy siê we
wtorki i czwartki od godziny
17.00 w sali Cechu Rzemieœl-
ników i Przedsiêbiorców na
pierwszym piêtrze przy ulicy
Obotryckiej 8.

RYSZARD WALDUN

Chcemy pomagać, a rak to nie wyrok
Trzy pytania do Anny Dymitrak-Pryputniewicz, prezesa Klubu ,,OnkoLubuszanki’’ w Gorzowie

- Jak mo¿na t³umaczyæ
du¿y poziom agresji w
spo³eczeñstwie? 

- Agresja jest zwi¹zana z
naszym gatunkiem. Mamy
naturaln¹ sk³onnoœæ do niej.
Przygl¹daj¹c siê problemowi
w perspektywie historycznej
mo¿na zauwa¿yæ, i¿ jesteœmy
na ni¹ coraz bardziej wra¿li-
wi. Widoczne to jest w zmia-
nie norm spo³ecznych, które
coraz czêœciej ograniczaj¹ jej
przejawy w ró¿nych obsza-
rach ¿ycia spo³ecznego. Na
przyk³ad kiedyœ by³o przy-
zwolenie na kary cielesne w
domu czy w szkole, a dzisiaj
s¹ one nieakceptowalne.
Jednak tego typu zmiany
spo³eczne nie powoduj¹, i¿
jesteœmy mniej podatni na
sam¹ agresjê. Jest ona ca³y
czas naszym doœwiadcze-
niem. Osobnym pytaniem jest
jej skala. Poczucie jej po-
wszechnoœci czêsto wzmac-
niaj¹ media, które odpowia-
daj¹ na nasze atawistyczne

potrzeby poprzez informowa-
nie o skrajnych przepadkach
agresji, jak zabójstwa dzieci,
ataki no¿owników itp. Kiedyœ
tego typu informacje by³y
prezentowane w tak zwa-
nych kronikach kryminal-
nych, teraz w g³ównych pro-
gramach informacyjnych.

Zwiêksza to ogl¹dalnoœæ,
ale jednoczeœnie mo¿e
zniekszta³caæ rzeczywistoœæ,
wywo³uj¹c poczucie za-
gro¿enia.

- Czy problem agresji
mo¿e siê pog³êbiaæ czy ja-
ko spo³eczeñstwo zatrzy-
mamy ten trend?

- Poziom agresji w
spo³eczeñstwie mo¿e byæ
wiêkszy lub mniejszy. W pew-
nym zakresie jej skala jest
zale¿na od naszych na ni¹
reakcji. Je¿eli widzimy agre-
sjê wokó³ siebie, to reagujmy.
Oczywiœcie, reakcja na agre-
sjê w social mediach jest
³atwiejsza ni¿ w sytuacji, gdy
jesteœmy œwiadkami na
przyk³ad agresji fizycznej wo-
bec kogoœ na przystanku.
Jednak w obu przypadkach
czêsto mo¿emy jakoœ zarea-
gowaæ, je¿eli nie bezpoœred-
nio, to poœrednio, nie byæ
obojêtnym. Wa¿ne jest rów-
nie¿ prawo, które u³atwia
reakcjê na przypadki agresji.
Ono te¿ kszta³tuje œwiado-
moœæ tego, co jest dopusz-
czalne, a co nie jest.

- Co mo¿e wyciszyæ w
spo³eczeñstwie negatywne
nastroje i agresjê?

- Za wyciszenie nastrojów
wzglêdem siebie odpowiada-
my wszyscy. Warto zwróciæ

uwagê, i¿ obecnoœæ agresji w
przestrzeni medialnej w pew-
nym sensie kanalizuje ata-
wistyczne potrzeby walki i ry-
walizacji. Œwiadomi tego s¹
na przyk³ad politycy, dla któ-
rych przemoc symboliczna
jest instrumentalizowana w
celu mobilizowania wybor-
ców. Jednak gdy wœród poli-
tyków mo¿e byæ to tylko jed-
na ze strategii zdobywania i
utrzymywania w³adzy, to
wœród zwyk³ych obywateli
mo¿e to skutkowaæ wzrostem
spo³ecznej agresji. W lekkiej
formie mo¿e wyra¿aæ siê to
poprzez zwyk³e k³ótnie przy
stole rodzinnym, w sklepie, w
poczekalni u lekarza czy w
pracy. W skrajnej formie
mo¿e prowadziæ do przemo-
cy fizycznej jak na przyk³ad
mia³o to miejsce w USA w
czasie procesu oddawania
w³adzy, gdy czêœæ wyborców
Donalda Trumpa zaatako-
wa³a Kapitol.

MAJA SZANTER

Może to wywoływać poczucie zagrożenia
Trzy pytania do dra £ukasza Budzyñskiego, socjologa z Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie

- Agresja jest związana z naszym gatunkiem - mówi dr
Łukasz Budzyński
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- Naszym zamiarem jest wyciągnięcie przyjaznej dłoni -
mówi Anna Dymitrak-Pryputniewicz
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w Poznaniu, zapadły wyroki
wieloletnie więzienia.
ww    24.03.
1988 - ukonstytuował się Tym-
czasowy Zarząd Oddziału Woje-
wódzkiego Stowarzyszenia Pola-
ków Eksploatowanych przez III
Rzeszę Niemiecką, prezesem
został Wacław Pisarczyk (1935-
2005).
ww    25.03.
1992 - bullą ,,Totus Tuus Polo-
niae Populus” papież Jan Paweł
II przemianował diecezję go-
rzowską na diecezję zielonogór-
sko-gorzowską z siedzibą w Zie-
lonej Górze.
ww    26.03.
2001 - zawiązało się Stowarzy-
szenie Wodniaków Gorzowskich
„Kuna” w celu m.in. rekon-
strukcji zabytkowego lodołama-
cza „Kuna” z 1884 r.
ww    27.03.
1945 - b. burmistrz Wągrowca
Florian Kroenke przyprowadził
w Wielki Wtorek do Gorzowa
43-osobową ekipę polskich
osadników z Wągrowca; grupa
została „przemycona” z
Wągrowca w warunkach fronto-
wych przez polskich kolejarzy,
na węglarce, która była jedy-
nym wagonem przyczepionym
do lokomotywy, pierwszą noc w
mieście ekipa spędziła w domu
na rogu Obotryckiej i Pionierów
(dziś Dom Rzemiosła), stąd na-
zwa ulicy.
1949 - z inicjatywy prezydenta
Zygfryda Kujawskiego (1909-
1967) odbyło się zebranie
wszystkich zatrudnionych w
mieście lekarzy w sprawie ob-
sady dyżurów w przyszłym Po-
gotowiu Ratunkowym; pogoto-
wie rozpoczęło działalność 1
lipca.
ww    28.03.
1945 - grupa operacyjna z
Wągrowca powołała polską ad-
ministrację w Gorzowie z bur-
mistrzem Piotrem Wysockim na
czele.
1998 - Rada Miejska nadała pa-
pieżowi Janowi Pawłowi II i Flo-
rianowi Kroenke, pierwszemu
staroście w Gorzowie, tytuły ho-
norowego obywatela miasta.
ww    29.03.
1984 - w Deszcznie uruchomio-
no nową centralę telefoniczną,
która umożliwiła miejscowym
abonentom automatyczne łącze-
nie się ze wszystkimi miejsco-
wościami w kraju, z którymi
mógł łączyć się Gorzów; jedno-
cześnie zmieniono numery tele-
fonów w Deszcznie na 3 cyfrowe
i wprowadzono 13 jako numer
kierunkowy z Gorzowa.
1994 - uruchomiono nowo-
czesną spalarnię odpadów przy
Szpitalu Wojewódzkim.
ww    30.03.
1909 - uliczne latarnie gazowe
zaopatrzono w zdalne zapalniki.
ww    31.03.
1973 - oddano do użytku nową
linię tramwajową na ul. Kazi-
mierza Wielkiego z mijanką przy
ul. Okrzei i nową pętlą przy ul.
Czarnieckiego; była to trzecia
pętla tramwajowa w mieście.

n
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Pomys³ utworzenia rezer-
watu przyrody obejmuj¹cego
meandry rzeczki Srebrnej
ma PTTK Ziemi Gorzow-
skiej, a dok³adniej prezes
Zbyszek Rudziñski. I mówi
o tym g³oœno. Argumentuje
ca³kiem s³usznie, ¿e takich
rzeczek, tak urokliwych i nie-
zwyk³ych jak Srebrna na ni-
zinnych terenach zwyczajnie
nie ma. 

Co przeciêtny mieszkaniec
Gorzowa wie o Srebrnej?
Nic, albo prawie nic. Dobrze,
jeœli wie, ¿e Srebrna po pro-
stu jest. Zatem zanim lob-
bing za rezerwatem, warto
kilka faktów o tym zachwy-
caj¹cym cieku napisaæ.

Srebrna czyli po niemiecku
Silber Fließ to struga o
d³ugoœci 12,6 km. Wyp³ywa z
jeziora Ostrowite w gminie
K³odawa, w górnym odcinku
p³ynie przez tereny leœne, a
poni¿ej Ró¿anek przez tere-
ny rolnicze. Omija i na
szczêœcie wsie Wojcieszyce
oraz K³odawa. W dolnym od-
cinku ju¿ w granicach  Go-
rzowa p³ynie wciêt¹ w wyso-
czyznê i zalesion¹ dolin¹. I
tu s¹ jej najpiêkniejsze
meandry. Jest
lewobrze¿nym dop³ywem

K³odawki, do której uchodzi
na 4,7 km jej biegu, na wyso-
koœci Szpitala Wojewódzkie-
go.

Od czasów œredniowiecza
funkcjonowa³ na niej m³yn,
zapewne przy spiêtrzeniu
znajduj¹cym siê wœród pól,
oznaczonym na niemieckiej
mapie sztabowej z 1936 r. ja-
ko Wormsfelder, a obecnie
okreœlanym jako Kaczy
Do³ek. W jego s¹siedztwie
znajduje siê rozleg³e wyrobi-
sko po kopalni ¿wiru, czyn-
nej w latach 2002-2009. 

Suchy opis rzeczu³ki nie
oddaje jej uroku. Nie poka¿e,

jak¹ przyjemnoœci¹ jest spa-
cer, zw³aszcza latem, bo
brzegi poroœniête s¹ zieleni¹
daj¹c¹ cieñ. Ka¿dy, kto sobie
zada³ trud pospacerowania
brzegiem Srebrnej, wie to
bardzo dok³adnie. Kilka lat
temu w³aœnie PTTK po-
sprz¹ta³ brzegi - bo jak wia-
domo, jak kto ma zepsut¹ lo-
dówkê czy stare opony do
wyrzucenia, to zamiast do
Chróœcika, wiezie je nad
Srebrn¹, bo przecie¿ do ni-
kogo ona nie nale¿y. Ma³o
tego, akcjê sprz¹tania brze-
gów PTTK et consortes po-
wtórzyli kilka razy.

Mnie to miejsce nieustan-
nie zachwyca. Ale mnie ge-
neralnie zachwyca przyro-
da w ka¿dym wydaniu, na-
wet ma³y, samotny bratek
rosn¹cy gdzieœ tam pod
murem miejskiej kamienicy.
Dlatego jak najbardziej jes-
tem za ustanowieniem tego
miejsca rezerwatem. By³by
to drugi - po Gorzowskich
Murawach - rezerwat przy-
rody w granicach miasta. I
w koñcu by³by to teren
chroniony przez ró¿nymi
durnymi zakusami typu
œcie¿ki i przystanie kajako-
we. 

Trzymam mocno kciuki za
to, aby siê powiod³o i aby
jeszcze w tym roku rezer-
wat Rzeczka Srebrna sta³
siê faktem.

Trzeba chroniæ takie piêk-
ne miejsca, trzeba o nie
dbaæ. Trzeba uczyæ dzieci,
bo doros³ych ju¿ raczej siê
nie nauczy, ¿e przyroda i to
w takim stanie to skarb.
Obecnie toczy siê dyskusja
o rozbudowie œcie¿ki pie-
szo-rowerowej wzd³u¿
K³odawki. Urzêdnicy i jacyœ
wybitni specjaliœci, co to
widz¹ sp³ywy kajakowe na
K³odawce, kiwaj¹ g³owami i

peroruj¹, ¿e trzeba u³at-
wiaæ ¿ycie rowerzystom,
trzeba dbaæ o dobro dla
nich. O tych kajakarzach
na K³odawce jakoœ mniej
s³ychaæ, ale skoro bêd¹ bu-
dowane nabrze¿a, to pew-
nie i o nich te¿ myœl¹.

Szkoda bardzo, ¿e z tak¹
sam¹ trosk¹ i zadum¹ nikt
siê nie pochyli nad przy-
rod¹ i zwolennikami jej za-
chowania w takim stanie, w
jakim ona tam jest. Prze-
cie¿ ju¿ ca³e miasto jest za-
kamienione, zabetonowa-
ne, zaasfaltowane i co tyl-
ko. Dlaczego nie mo¿e byæ
choæ kawa³eczka dzikiej i
naturalnej przyrody? Bo to
naprawdê ma³y kawa³eczek
jest.

Dlatego tak wa¿ne jest,
aby rzeczywiœcie uda³o siê
stworzyæ ten rezerwat, bo a
nu¿ znów siê znajdzie jakiœ
specjalista albo urzêdnik,
któremu siê zachce prosto-
waæ meandry rzeczki i da-
waj budowaæ tam kolejn¹
œcie¿kê dla rowerzystów,
bo im zwyczajnie trzeba
u³atwiaæ ¿ycie. Przyrodzie i
perypatetykom jednak
nie….

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

I niech powstanie jeszcze jeden rezerwat
Pomysł jest. Powinna być dyskusja i jedyna możliwa decyzja. O utworzeniu drugiego w mieście rezerwatu przyrody –
Rezerwatu Rzeczka Srebrna.

Suchy opis Srebrnej nie oddaje jej rzeczywistego uroku
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Dni z pozytywn¹ aur¹
mo¿na policzyæ na palcach
jednej rêki.  Tak wysokiego
jak obecnie poziomu wody
na Warcie w naszym mieœcie
nie widzieliœmy od lat. Za-
mkniête dolne poziomy nad-
warciañskiego bulwaru, za-
mkniêty trakt spacerowy w
kierunku Mostu Lubuskiego.
Woda osacza nas zewsz¹d. 

Zmartwieñ mamy wiêcej.
Obserwuj¹c dynamikê roz-
woju Gorzowa, chcia³oby siê
wys³aæ miejskich urzêdników
na korepetycje do Zielonej
Góry. Najlepiej szynobusem,
by mieli czas na przemyœle-
nia. 

W czasie gdy s¹siedzi z
po³udnia snuj¹ ambitne wizje
SKALT, czyli Szybkiej Kolei
Aglomeracyjnej Lubuskiego
Trójmiasta, my planujemy
gorzowski “S-bahn do Ba-
czyny”. Oby nie skoñczy³ siê
na jednym torze i spalino-
wym szynobusie „z odzys-
ku”, dowo¿¹cym st³oczonych

robotników do montowni w
strefie. Od tego ju¿ tylko krok
do pewnych niebezpiecz-
nych skojarzeñ znanych z
czasów drugiej wojny œwiato-
wej. 

Dlaczego s¹siedzi na
po³udniu ambitnie siêgaj¹
nieba jak or³y, my zaœ szybu-
jemy nad ka³u¿ami jak stare
kaczki? Pardon. Kaczki s¹
ju¿ passé...  Lata temu pre-

zydent Jêdrzejczak tworz¹c
markê miasta ,,Gorzów -
przystañ” niew¹tpliwie wy-
kraka³. Mia³a byæ szczêœliwa
oaza, a wysz³o coœ na kszta³t
portu - przystani za Wa³em
Okrê¿nym. Zacumuj i za-
rdzewiej. Jakiœ czas póŸniej
prezydent Wójcicki mia³ ko-
lejn¹ wizjê „Gorzowa w sam
raz”.  Pytanie zasadnicze: W
sam raz czego? Naszych

szarych aspiracji?! Dwóch
wielkich wizjonerów, a mias-
to jak kula³o, tak kuleje. Ko-
lejny raz góra urodzi³a mysz.

Cieszymy siê jak dzieci z
kilkuset metrów œlepego toru
tramwajowego na dworzec,
gdzie latem much wiêcej ni¿
pasa¿erów, a tymczasem na
po³udniu, choæ tramwajów
brak, komunikacyjnie miasto
têtni ¿yciem. 

Mimo wszystko nie chce-
my tak ¿yæ. Nie godzimy siê
na komunikacyjn¹ byleja-
koœæ. Jestem pozytywnie
zaskoczony odzewem
mieszkañców odnoœnie Pe-
tycji w sprawie dostêpnoœci
kolejowych po³¹czeñ dale-
kobie¿nych oraz nie-
zbêdnych inwestycji infras-
trukturalno - taborowych,
któr¹ stworzy³em z pomoc¹
jednej z gorzowskich redak-
cji. Prawie 1500 podpisów
zebranych w dwa tygodnie
dowodzi, ¿e mieszkañcy
chc¹ jeŸdziæ kolej¹. Tylko

nie maj¹ jak, bo kolej od lat
kuleje jak stara szkapa. 

Wasze zaufanie
zobowi¹zuje, by doprowa-
dziæ temat do koñca. Na dziœ
lubuski samolot to pewniej-
szy œrodek transportu ni¿ po-
ci¹g. Smutne, ale prawdzi-
we. Na agonalny stan kolei w
subregionie gorzowskim na-
sze elity pracowa³y latami,
pope³niaj¹c kolektywny
grzech zaniechania. Dziœ
mamy tego efekty.

Cieszy, ¿e lokalni politycy
deklaruj¹ przys³owiowe
„do³o¿enie wszelkich starañ”
przy rozwi¹zywaniu gordyj-
skiego wêz³a kolejowej nie-
mocy.  Mimo wszystko jako
mieszkañcy musimy trzymaæ
rêkê na pulsie, by zapa³ sa-
morz¹dowców nie os³ab³
dzieñ po wyborach samo-
rz¹dowych. O ile wyborcy
przed³u¿¹ kadencjê...

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Kolej od lat kuleje jak stara szkapa
Tej zimy pogoda gorzowian nie rozpieszcza. Można pokusić się o stwierdzenie, iż listopad towarzyszy nam kolejny miesiąc
z rzędu. Pada i wieje, lub tylko pada. 

Gorzowianie chcą jeździć koleją
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● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej otrzyma³ premiê w
wysokoœci 874.500,00 z³. To
Premia Mieszkaniowego Za-
sobu Gminnego „MZG”.
Uda³o siê j¹ otrzymaæ dziêki
wspó³pracy ZGM i miejskie-
go Wydzia³u Zarz¹dzania
Funduszami UE. Jak infor-
muj¹ w ZGM premia pójdzie
na remonty dwóch budyn-
ków.

Remont przy Teatralnej

Czêœæ premii w wysokoœci
460.965,13 z³ zostanie wyko-
rzystana na remont kamieni-
cy przy ul. Teatralnej 38.
Ca³oœæ wyceniona jest na
637.221,67 z³. Wk³ad w³asny
potrzebny do uzyskania pre-
mii pochodzi ze œrodków
ZGM. Za te pieni¹dze zosta-
nie wykonany remont elewa-

cji frontowej oraz docieplone
zostan¹ pozosta³e œciany bu-
dynku. Tak¿e zostan¹
wzmocnione nadpro¿a
okienne i drzwiowe. Zapla-
nowano równie¿ wymianê
stolarki okiennej w czêœciach
wspólnych budynku, izolacjê

fundamentów, stropu piwnicy
i poddasza oraz moderni-
zacjê tarasu. Jak t³umacz¹
specjaliœci, taki remont po-
prawi obecne warunki
mieszkaniowe a przede
wszystkim pozwoli na sta³e
zmniejszenie zapotrzebowa-

nia na ciep³o i utrzymywanie
stabilnej temperatury we-
wn¹trz lokali mieszkalnych. 

- Takie remonty staramy siê
wykonywaæ kompleksowo -
zapewnia Pawe³ Nowacki,
dyrektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej.

I na Zawarciu też remont

Drug¹ kamienic¹, która zo-
stanie wyremontowana za
miêdzy innymi premiê z Ban-
ku Gospodarstwa Krajowego
jest budynek przy ul. Waw-
rzyniaka 72 na Zawarciu. Tu
tak¿e zaplanowano remont
(renowacjê z natryskiem)
elewacji frontowej, remont i
docieplenie pozosta³ych
œcian zewnêtrznych, wzmoc-
nienie nadpro¿y okiennych i
drzwiowych, wymianê stolar-
ki okiennej w czêœciach

wspólnych budynku, izolacja
fundamentów, stropu piwnicy
i poddasza, wymianê instala-
cji elektrycznej na czêœciach
wspólnych oraz remont klatki
schodowej. Tu tak¿e remont
zdecydowanie poprawi
obecne warunki mieszkanio-
we. I jak akcentuj¹ w ZGM,
najwa¿niejsz¹ rzecz¹ bêdzie
tak¿e sta³e zmniejszenie za-
potrzebowania na ciep³o i
utrzymywanie stabilnej tem-
peratury wewn¹trz lokali
mieszkalnych. Szacunkowa
wartoœæ zamówienia wynosi
689.315,32 z³, w tym dofi-
nansowanie 413.589,19 z³. 

ZGM zapewnia, ¿e ca³y
czas stara siê siêgaæ po pie-
ni¹dze z zewnêtrznych Ÿró-
de³ na dofinansowanie re-
montów.

ROCH

Coroczne spotkania wspólnot
to obowi¹zek, jaki musi zreali-
zowaæ Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej w Gorzowie,
najwiêkszy zarz¹dca nierucho-
moœci, jeœli chodzi o wspólnoty.

Musimy się spotkać

Luty i marzec to tradycyjne
miesi¹ce, kiedy wspólnoty
mieszkaniowe funkcjonuj¹ce w
kamienicach komunalnych od-
bywaj¹ spotkania. Obecny rok
to kolejny ju¿ po pandemii, kie-
dy zebrania wspólnot odbywaj¹
siê w siedzibach danych Admi-
nistracji Domów Mieszkalnych.

Zanim jednak dojdzie do ta-
kiego spotkania, to ka¿dy
w³aœciciel wykupionego lokalu,
tworz¹cy wspólnotê otrzymuje
bezpoœrednio do skrzynek
komplet materia³ów dotycz¹cy

funkcjonowania danej wspól-
noty za miniony rok. Mo¿na w
tym pakiecie znaleŸæ informa-
cje na temat stanu konta
wspólnoty, bie¿¹cych sk³adek
na fundusze remontowe oraz

zestaw rozliczeñ, jakie
zarz¹dca musi przedstawiæ
wspólnocie.

Jeœli wspólnota, czyli prywat-
ni w³aœciciele oraz zarz¹dca -
Zak³ad Gospodarki Mieszka-

niowej maj¹ jakieœ plany re-
montowe - dla przyk³adu re-
mont klatki schodowej, dachu,
czêœci wspólnych, to takie pla-
ny tak¿e musz¹ siê znaleŸæ w
dokumentach przed spotka-
niem, a na samym zebraniu
plan musi zostaæ zatwierdzony.

Całkiem sporo ich jest

Obecnie ZGM administru-
je 1233 budynkami i opieku-
je siê 979 wspólnotami
mieszkaniowymi. W du¿ych
wspólnotach mieszkanio-
wych, powstaj¹cych w bu-
dynkach obejmuj¹cych po-
nad siedem lokali, zarz¹d
lub zarz¹dca nieruchomoœci
wspólnej zobowi¹zany jest
zwo³aæ zebranie ogó³u
w³aœcicieli co najmniej raz w
roku. W mniejszych wspól-

notach nie jest to koniecz-
ne.

Na zebraniu powinni byæ
obecni w³aœciciele lub ich pe³no-
mocnicy. Gdy w³aœciciel z okre-
œlonych powodów sam nie
mo¿e uczestniczyæ w zebraniu,
mo¿e ustanowiæ swojego
pe³nomocnika, który bêdzie
g³osowa³ w jego imieniu. Mo¿e
nim byæ ka¿dy, a do jego usta-
nowienia wystarczy forma pi-
semna - nie jest konieczne
ustanawianie pe³nomocnictwa
u notariusza, nawet w przypad-
ku zmiany sposobu zarz¹du
nieruchomoœci¹ wspóln¹. Pro-
jekt pe³nomocnictwa jest ka¿do-
razowo za³¹czany do zawiado-
mienia o zebraniu, w którym po-
dany jest równie¿ proponowany
harmonogram zebrania.

ROCH

Na spotkaniach jest trochę biurokracji, ale to tutaj zapadają
ważne decyzje dla wspólnot
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Kamienica przy ul. Teatralnej 38 niedługo zmieni swoje oblicze
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Wspólnoty będą decydować 
o swoich budynkach
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej zwo³a³ spotkania ze wspólnotami mieszkaniowym. To one decyduj¹ o tym, co siê
bêdzie dziaæ w danej nieruchomoœci.

Jak informuje Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej, wraz
z miastem stara siê o dofinan-
sowanie remontu mieszkañ
komunalnych z Banku Gos-
podarki Mieszkaniowej. Ma to
polepszyæ stan lokali komu-
nalnych przeznaczonych dla
gorzowian oczekuj¹cych na
takie mieszkania w kolejce.

To ju¿ drugi wniosek do
Banku Gospodarstwa Krajo-
wego na tego typu dzia³ania.

Miasto przygotowuje siê bo-
wiem do remontu mieszkañ ko-
munalnych. Jak t³umaczy dy-
rektor ZGM Pawe³ Nowacki,
poziom dofinansowania wynosi
80%, wk³ad w³asny 20%.

Wœród 40 adresów branych
pod uwagê przy remontach za
dofinansowanie znajduj¹ siê
mieszkania w Domu Seniora
przy ul. Stefanii Hejmanowskiej.
Szacunkowy koszt robót budow-
lanych wynosi ponad 4.5 mln z³.

Warto zaznaczyæ, ¿e ZGM
jest w trakcie weryfikacji
ofert z³o¿onych w ramach
prowadzonego postêpowa-
nia na remont piêciu lokali
socjalnych w budynku socjal-
nym Z³otego Smoka 6. Re-
mont bêdzie dotyczy³ od-
œwie¿enia lokali i wymiany
sanitariatów. Po remoncie
pos³u¿¹ one do realizacji
prawomocnych wyroków
eksmisyjnych.

Gorzowianie przychylnie rea-
guj¹ na informacje o remontach
lokali komunalnych przeznaczo-
nych do wynajmu mieszkañ-
com. - Bardzo dobrze, bo
mieszkania na wolnym rynku
jednak s¹ bardzo drogie. Mias-
to powinno remontowaæ zasoby
komunalne - mówi¹ ci, co
mieszkaj¹ w takich lokalach.

Niechêtnie natomiast przyj-
mowane s¹ informacje o re-
montach lokali socjalnych przy

ul. Z³otego Smoka. Gorzowia-
nie Ÿle postrzegaj¹ ten adres
oraz mieszkañców najwiêksze-
go skupiska lokali socjalnych.

Miasto jednak nie ma wyj-
œcia i te¿ musi remontowaæ
te pomieszczenia, bo s¹ one
niezbêdne dla ludzi wykwate-
rowywanych z lokali komu-
nalnych na podstawie
wa¿nych wyroków s¹dowych,
czyli podczas eksmisji.

ROCH

Potrzeba sporo pieniędzy
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej ubiega siê o pieni¹dze na remont mieszkañ komunalnych. Ju¿ trwaj¹ pierwsze prace.

Będą remonty miejskich budynków
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej skutecznie zabiega o zewnêtrzne pieni¹dze na remonty miejskiej substancji. Tym
razem premia z Banku Gospodarstwa Krajowego pozwoli na remont dwóch kamienic.
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Nied³ugo minie pierwsza
rocznica funkcjonowania
pododdzia³u kardiochirurgii
na oddziale kardiologii. Po-
wsta³ on 9 marca 2023 roku i
w niespe³na rok uratowano
112 osób.

Niedawno na temat dzia³al-
noœci kardiochirurgii z woje-
wod¹ lubuskim Markiem Ce-
bul¹ rozmawia³ prezes go-
rzowskiego szpitala Jerzy
Ostrouch.

- Chcia³bym bardzo podziê-
kowaæ panu wojewodzie za
to, ¿e znalaz³ czas na spot-
kanie w tym trudnym dla na-
szego kraju czasie - zacz¹³
prezes Jerzy Ostrouch. - Za
chwilê bêdziemy mieli
pierwsz¹ rocznicê funkcjono-
wania oddzia³u kardiologicz-
nego z zakresem kardiochi-
rurgicznym. Wykonaliœmy
112 operacji. W sposób
wrêcz idealny w naszym
szpitalu udaje siê godziæ, co
jest nies³ychanie trudne w
systemie ochrony zdrowia,
racjonalnoœæ ekonomiczn¹ z
wra¿liwoœci¹ na potrzeby
zdrowotne Lubuszan. Udaje
nam siê to godziæ, dlatego
¿e konsekwentnie z perso-
nelem medycznym - pielêg-
niarkami, lekarzami - realizu-
jemy te potrzeby, które s¹
najwa¿niejsze dla pacjentów
w tej czêœci województwa -
t³umaczy³.

- Myœlê, ¿e ten proces, któ-
ry uruchomiliœmy w ubieg³ym
roku wbrew ówczesnej admi-
nistracji rz¹dowej, wbrew
wojewodzie W³adys³awowi
Dajczakowi, bêdzie mia³
szczêœliwy koniec. Rozmo-
wa z obecnym panem woje-
wod¹, nies³ychanie ¿yczliwa
i przebiegaj¹ca w meryto-
rycznej atmosferze, pozwala
mieæ nadziejê i pewnoœæ, ¿e
bêdziemy mieli kardiochirur-
giê w naszym szpitalu - do-
da³ prezes Jerzy Ostrouch.

Aby kontrakt z NFZ-em był
możliwy, trzeba zmienić plan

Nie wszystko jednak jest
tak proste, jak wszyscy by

tego chcieli. Zwróci³ na to
uwagê wojewoda, który przy-
zna³, ¿e po raz kolejny
utknêliœmy w jakimœ g¹szczu
przepisów, które nie do koñ-
ca s¹ takimi, jak oczekuj¹

Polacy. A w tym konkretnym
przypadku dotyczy to
g³ównie Lubuszan. 

- Jak ju¿ tutaj zosta³o po-
wiedziane, kardiochirurgia w
Gorzowie uratowa³a 112 ¿yæ
ludzkich tylko dlatego, ¿e
jest ogromna determinacja
dyrekcji szpitala i kadry, by
ratowaæ ludzkie ¿ycie - nie
kry³ swojego stanowiska wo-
jewoda Marek Cebula. 

- Okazuje siê, ¿e dzisiaj,
¿eby otworzyæ œwiadczenie
nowych us³ug, potrzeba
zmieniæ plany, które powstaj¹
na piêæ lat do przodu. To po-
woduje, ¿e my w takim tem-

pie bêdziemy tracili specjalis-
tów, którzy bêd¹ wyje¿d¿ali z
Polski i bêdziemy doprowa-
dzali do zapaœci niektórych
bran¿. Mówiê nie tylko o
przemyœle, ale w tym przy-
padku równie¿ o naszym
zdrowiu. A nie ma niczego
wa¿niejszego ni¿ poczucie
bezpieczeñstwa w zakresie
opieki zdrowotnej - doda³ wy-
raŸnie zaniepokojony.

Wojewoda Cebula zapo-
wiedzia³, ¿e temat kardiochi-
rurgii bêdzie poruszony na
spotkaniach z prezesem Na-
rodowego Funduszu Zdrowia
i w Ministerstwie Zdrowia. -
Bêdziemy siê tam dobijali,
¿eby zmieniæ przepisy w za-
kresie ewentualnego kontak-
towania œwiadczeñ w trakcie
przyjêtego planu, który jest
w perspektywie piêcioletniej
- zadeklarowa³.

Kontrakt będzie, ale na
razie na poradnię

Pierwszy krok w stronê
kontraktu na procedury kar-

diochirurgiczne w Gorzowie
zosta³ ju¿ na szczêœcie zro-
biony. 

- Jesteœmy w trakcie kon-
traktowania poradni kardio-
chirurgicznej. To dla nas bar-
dzo wa¿ny temat, bo do tej
pory mieliœmy tutaj blokadê.
Konkurs zosta³ og³oszony,
z³o¿yliœmy ofertê. Ju¿ nieba-
wem, na prze³omie kwietnia i
maja, nasi pacjenci bêd¹
mogli przychodziæ do porad-
ni kardiochirurgicznej, która
bêdzie finansowana ze œrod-
ków NFZ. Na nastêpne kroki
czekamy. Jestem przekona-
ny, ¿e wkrótce bêdziemy

szczêœliwi, mog¹c leczyæ pa-
cjentów i NFZ bêdzie nam za
to p³aci³ - mówi³ Robert Su-
rowiec, wiceprezes Wielo-
specjalistycznego Szpitala
Wojewódzkiego w Gorzowie.

Możliwości oddziału?
Nawet 400 operacji rocznie

Ju¿ po pierwszych mie-
si¹cach dzia³alnoœci kardio-
chirurgii medycy zaobserwo-
wali, ¿e do szpitala w docie-
raj¹ w trybie pilnym równie¿
pacjenci spoza Gorzowa.

- To pozwala nam szaco-
waæ, ¿e oddzia³ kardiologii,
maj¹c poradniê kardiochirur-
giczn¹ i mo¿liwoœæ operowa-
nia zarówno pacjentów pil-
nych, jak i nag³ych, powinien
operowaæ oko³o 400 pacjen-
tów w skali roku - mówi dr n.
med. Seweryn Grudnie-
wicz, kierownik pododdzia³u
kardiochirurgii w Wielospe-
cjalistycznym Szpitalu Woje-
wódzkim w Gorzowie.

- Nies³ychanie wa¿ne jest
to, ¿e ze wzglêdu na sta-
rzej¹ce siê spo³eczeñstwo
coraz wiêcej pacjentów po-
trzebuje na przyk³ad operacji
zastawki aortalnej nie w spo-
sób klasyczny, ale ma³oinwa-
zyjny. Tych pacjentów jest
coraz wiêcej. Nie mog¹ byæ
oni na razie operowani w
Gorzowie, chocia¿ jesteœmy
na to gotowi. To oznacza
tak¿e rozwój dla gorzowskiej
kardiologii i zapewnienie kar-
diologom bezpieczeñstwa
ich pracy oraz bezpiecze-
ñstwa pacjenta, którym siê
oni zajmuj¹ - wyjaœni³. 

Personel kardiochirurgii w
Gorzowie

Pododdzia³ kardiochirurgii
oddzia³u kardiologii w go-
rzowskim szpitalu funkcjonu-
je przy ul. Dekerta. Pracuje
w nim zespó³ sk³adaj¹cy siê
z piêciu lekarzy oraz dwóch
perfuzjonistów (specjalistów
odpowiedzialnych za
obs³ugê p³ucoserca w trakcie
zabiegu, wspomagaj¹cego
lub zastêpuj¹cego pracê ser-
ca i p³uc u pacjenta).

Lekarze:
dr n. med. Seweryn Grud-

niewicz - specjalista kardio-
chirurg

dr n. med. Szymon Wali-
górski - specjalista kardio-
chirurg

dr n. med. Pawe³ Œlozow-
ski - specjalista kardiochi-
rurg

lek. Oktawiusz Mirecki -
specjalista kardiochirurg

lek. Krzysztof Majer - spe-
cjalista kardiochirurg

Perfuzjoniœci:
Marta Kilanowska
Sebastian Walczak
Pielêgniarka koordynuj¹c¹ 
Urszula Arent

UMWL

Od lewej kardiochirurdzy: lek. Oktawiusz Mirecki, lek. Krzysztof Majer, dr n. med. Seweryn Grudniewicz, dr n. med. Paweł
Ślozowski oraz perfuzjonistka Marta Kilanowska
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Niekiedy wystarczy leczenie farmakologiczne, jednak w niektórych przypadkach operacja
jest jedyną szansą uratowania pacjentowi życia
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Niedługo minie rok od uruchomienia kardiochirurgii w
gorzowskim szpitalu

Fo
t. 

W
Sz

W
 w

 G
or

zo
wi

e

Co dalej z kardiochirurgią w Gorzowie?
Kardiochirurgia w Wielospecjalistycznym Szpitalu Wojewódzkim w Gorzowie wci¹¿ funkcjonuje bez kontraktu z Narodowym Funduszem Zdrowia.
Czy jest sposób na zmianê tej sytuacji?

W takim tempie będziemy tracili
specjalistów, którzy będą wyjeżdżali 
z Polski i będziemy doprowadzali do

zapaści niektórych branż
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4 lipca 1958 r. ks. Dr Wil-
helm Pluta  zosta³ mianowa-
ny przez papie¿a Piusa XII
administratorem apostolskim
i wikariuszem kapitulnym  or-
dynariatu gorzowskiego oraz
biskupem tytularnym Leptis
Magna. Œwiêcenia biskupie
przyj¹³ 7 wrzeœnia 1958 r. w
katedrze gorzowskiej z r¹k
Prymasa Stefana Wyszy-
ñskiego. W liœcie nomi-
nuj¹cym Ksiêdza dra Bisku-
pa Wilhelma Plutê na Bisku-
pa Administracji
Gorzowskiej, Papie¿ Pius XII
nakreœli³  zadanie: „ …abyœ
w swym dzia³aniu
kap³añskim przyczynia³ siê
do umacniania upragnionej
jednoœci narodu…”. Ksi¹dz
Prymas Kardyna³ Stefan Wy-
szyñski wrêczaj¹c nominacjê
na biskupa powiedzia³: 
„Niech Ksi¹dz zaniesie ludo-
wi na rozleg³ej ziemi gorzow-
skiej du¿o si³y - a raczej
du¿o mi³oœci, bo tej im wiêcej
jeszcze potrzeba”.   

W pierwszym swoim Liœcie
Pasterskim stwierdzi³: „Jed-
noœæ wszystkich, sk¹dkol-
wiek tu przybyli i ziemie te
zamieszkali. Oto zadanie
moje, jakie mam spe³niæ, oto
nastrój serca mego…”. Dla
god³a biskupiego wybra³
s³owa Chrystusa: „Niechaj
wszyscy bêd¹ jednoœci¹”.
Do momentu objêcia przez
bpa Wilhelma Plutê rz¹dów
ordynariatem gorzowskim,
praca w nim ukierunkowana
by³a g³ównie na organizowa-
nie struktur niezbêdnych dla
w³aœciwego funkcjonowania
Koœcio³a na ziemiach odzys-
kanych. W 1972 w na-
stêpstwie uznania zachod-
niej granicy Polskiej Rzeczy-
pospolitej Ludowej przez
Republikê Federaln¹ Nie-
miec w uk³adzie PRL-RFN
(1970) papie¿ Pawe³ VI
utworzy³ sta³¹ administracjê
koœcieln¹ dla tzw. Ziem Od-
zyskanych . Wilhelm Pluta
zosta³ biskupem diecezjal-

nym nowo ustanowionej die-
cezji gorzowskiej.

Jako rz¹dca ordynariatu
gorzowskiego, a od 22 maja
1967 r. administrator apos-
tolski z pe³nymi prawami bis-
kupa rezydencjalnego w Ad-
ministracji Apostolskiej Go-
rzowskiej “ad nutum Sanctae
Sedis” i wreszcie pe³nopraw-
ny biskup diecezjalny nowo
erygowanej 28 czerwca
1972 r. diecezji gorzowskiej -
by³ moderatorem ¿ycia we-
wnêtrznego wiernych 
Koœcio³a gorzowskiego i ini-
cjatorem poczynañ duszpa-

sterskich. W paŸdzierniku
1966 r. z okazji Millenium
chrztu Polski by³ gospoda-
rzem wielkich i historycznych
uroczystoœci religijno-patrio-
tycznych w Gorzowie Wlkp. z
udzia³em Prymasa Stefana
Wyszyñskiego, abpa Karola
Wojty³y, 50 innych biskupów
oraz kilkudziesiêciu tysiêcy
mieszkañców diecezji. 25
maja 1967 r. Stolica Apostol-
ska podnosi Ordynariat w
Gorzowie Wlkp. do rangi ad-
ministracji apostolskiej pod-
leg³ej bezpoœrednio Stolicy
Œwiêtej. Ordynariuszem Die-

cezji Gorzowskiej zostaje bp
Wilhelm Pluta. Uroczysty in-
gres, z udzia³em wielu 
tysiêcy ludzi, do gorzowskiej
katedry odby³ siê 3 wrzeœnia
1972 r.

W czasie pos³ugi duszpa-
sterskiej w Gorzowie Wlkp.
ksi¹dz Biskup Pluta istotnie
wp³yn¹³ na integracjê naro-
dow¹ mieszkañców Gorzo-
wa Wielkopolskiego, Ziemi
Lubuskiej i Pomorza Za-
chodniego. Na szczególne
podkreœlenie zas³uguje Jego
patriotyzm, dzia³ania na
rzecz  obrony godnoœci

cz³owieka i ubogich, troska o
ma³¿eñstwo i rodzinê, dzieci
i m³odzie¿. Szed³ razem z
ludŸmi drog¹ trudnoœci lat
60-tych i 70-tych, wspiera³
przeœladowanych podczas
stanu wojennego lat 80-tych
i pomaga³ tym, którzy
prze¿ywali ból i cierpienie
przeœladowania czy uwiêzie-
nia. W swych dzia³aniach
wznosi³ siê ponad
podzia³ami  politycznymi i
wyznaniowymi.

Przyk³ad ¿ycia pe³nego po-
œwiêcenia i mi³oœci  Ksiêdza
Biskupa Wilhelma Pluty to
wielki skarb naszego miasta.
Potrzeba, aby go nie ukry-
waæ lecz ukazywaæ. Biskup
Pluta uczy³, ¿e religia powin-
na inspirowaæ do pokoju mi-
êdzy ludŸmi, do tolerancji i
zgody. Mówi³, ¿e w jednoœci
siê buduje dobro wspólne.
Bp Wilhelm Pluta naucza³ w
duchu pokoju, jednoœci, zgo-
dy i troski o cz³owieka.

W czasie obchodów setnej
rocznicy urodzin  Biskupa
Wilhelma Pluty, 9 stycznia
2010 roku, wybrzmia³o wiel-
kie przes³anie jego ¿ycia:
„Niech wszyscy bêd¹ jedno-
œci¹”. 

Tej jednoœci potrzeba nam
szczególnie teraz, kiedy my
Polacy znaleŸliœmy siê we
wspólnej Europie, kiedy i
Gorzów Wlkp. powinien od-
grywaæ rolê wa¿nego mias-
ta w œrodku zjednoczonej
Europy. Zas³ugi bpa Wilhel-
ma Pluty wspomnia³, 2
czerwca 1997 r., w Gorzo-
wie Wlkp., Ojciec Œwiêty
Jan Pawe³ II: „ On budowa³
niejako fundamenty Ko-
œcio³a gorzowskiego w cza-
sach bardzo trudnych dla
naszego kraju. D³ugie lata
zarz¹dza³ Koœcio³em Go-
rzowskim najpierw jako ad-
ministrator, a póŸniej jako
jego biskup.(…)Biskupie
Wilhelmie, dziêkujê Ci za
to, co uczyni³eœ dla Ko-
œcio³a na naszej ziemi. Za

twój trud, odwagê i
m¹droœæ.(…).”  

Bp Wilhelm Pluta urodzi³
siê 9 stycznia 1910 r. w
Koch³owicach na Œl¹sku.
Po ukoñczeniu Gimnazjum
w Katowicach wst¹pi³ do
Wy¿szego Seminarium Du-
chownego w Krakowie i ja-
ko alumn  studiowa³ na Wy-
dziale Teologicznym Uni-
wersytetu Jagielloñskiego.
Œwiêcenia kap³añskie
otrzyma³ w 1934 r. w Kato-
wicach. Pe³ni³ pos³ugê w
ró¿nych parafiach, studio-
wa³ na Uniwersytecie Ja-
gielloñskim i uzyska³ tytu³
doktora nauk teologicz-
nych.

Bp Wilhelm Pluta zgin¹³ w
wypadku samochodowym
22 stycznia 1986 r., jad¹c
na spotkanie w Gubinie. Je-
go pogrzeb - z udzia³em
Prymasa Polski Kardyna³a
Józefa Glempa,
kardyna³ów, arcybiskupów,
biskupów - zgromadzi³ wie-
lo tysiêczne t³umy ludzi z
diecezji i ca³ej Polski. Bp
Wilhelm Pluta jest pocho-
wany w katedrze gorzow-
skiej. Papie¿ Jan Pawe³ II
modli³ siê nad grobem Bis-
kupa Gorzowskiego oraz
dziêkowa³ mu za to, czego
dokona³. S³uga Bo¿y Bp
Wilhelm Pluta, w historii
Gorzowa Wlkp. i Polski, za-
pisa³ siê jako:  Biskup jed-
noœci, zgody, troski o ro-
dzinê i ubogich.

Bp Wilhelm Pluta miesz-
ka³ w Gorzowie Wlkp., w
katedrze zosta³ pochowany,
z Nim zwi¹zanych jest wiele
wydarzeñ historycznych i
miejsc, które ju¿ s¹ i dalej
bêd¹ miejscem odwiedzin
mieszkañców, turystów i
przysz³ych pielgrzymek.
Dlatego jest doskona³ym  i
akceptowanym spo³ecznie,
ustanowionym przez Radê
Miasta,  patronem  Gorzo-
wa Wlkp. (…). 

AUGUSTYN WIERNICKI

Bp Wilhelm Pluta, w historii Gorzowa i Polski, zapisał się jako:  Biskup jedności, zgody, 
troski o rodzinę i ubogich
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Biskup jedności, zgody oraz troski
Historia Gorzowa i diecezji gorzowskiej nierozerwalnie jest zwi¹zana z osob¹ biskupa Wilhelma Pluty.

p r o m o c j a



- Zaczarowa³ pan niedaw-
no gorzowsk¹ publicznoœæ
perkusyjnymi rytmami w
koncercie Perkusyjne Tor-
nado. Z czego wynikn¹³
ten pomys³, pomys³ perku-
syjnego koncertu?

- Pomys³ urodzi³ siê z tego,
¿e ciê¿ko jest siedzieæ i nic
nie robiæ, nic dodatkowego
poza graniem w Filharmonii i
uczeniem oraz tysi¹cem 
atrakcji w domu przy czwór-
ce dzieci. I dlatego raz na ja-
kiœ czas rodzi siê taki po-
mys³, kreatywny zamys³ ta-
kiego show perkusyjnego.
Pierwszy by³ w roku 2018,
kolejny w 2021 i w tym roku
znów mamy perkusyjny ak-
cent w postaci tornada.

- Co to znaczy perkusyj-
ne tornado?

- To znaczy du¿o i g³oœno
oraz ci¹gle coœ innego. Taki
misz masz. Tych instrumen-
tów jest mnóstwo. A taki sza-
ry zwyk³y s³uchacz kojarzy
perkusjê z zestawem perku-
syjnym znanym z koncertów
popowych, to tu nagle mo¿e
otworzyæ oczy i zobaczyæ -
ksylofon, marimbê, darbuka,
djembe, konga, bongosy i
jeszcze wiele innych. Czyli
nagle widzi wielk¹ rodzinê
instrumentów perkusyjnych
równie ciekawych jak ten ze-
staw rozrywkowy.

- A czy na zrobienie tego
projektu nie mia³o wp³ywu
to, ¿e Filharmonia Go-
rzowska zyska³a kot³y o
klasie - ekstraklasa?

- Nie do koñca, bo pomys³
na koncert by³ na pocz¹tku
sezonu, mo¿liwoœæ zyskania
nowych kot³ów nas trochê
znienacka zaskoczy³. I dziêki
Bogu, ¿e mamy te instrumen-
ty i to dziêki wsparciu Urzêdu
Miasta. Jesteœmy prze-
szczêœliwi jako instytucja.
Tak¿e ja jako muzyk, opera-
tor - tak to nazwijmy tak¿e.

- Na czym polega
wyj¹tkowoœæ tych instru-
mentów?

- Przede wszystkim jako je-
dyni w Polsce mamy tego ty-
pu instrumenty. To instru-
ment klasy mistrzowskiej z
naturalnymi membranami.

- Co to znaczy - naturalne
membrany?

- Naturalne, czyli prosto od
krowy.

- Ze skóry znaczy.
- Tak, ze skóry. Ktoœ siê

mo¿e obruszyæ na takie
s³owa, ale stare tradycje mu-
zyczne - instrumenty - opie-
ra³y siê tylko na naturalnych
membranach, skórach
zwierzêcych. Przecie¿ nawet
do dziœ stosuje siê, co praw-
da rzadko, ale jednak struny
w skrzypcach z jelit. Do tego
siê wraca, gdzieœ te tradycje
¿yj¹. Wiadomo, ¿e stosowa-
nie tych elementów jest
dro¿sze w porównaniu do
plastiku, metalu, czy innych
rozwi¹zañ. Ale brzmieniowo
bije to na g³owê i naprawdê
to s³ychaæ.

- To ile tych nowych
kot³ów ma Filharmonia Go-
rzowska?

- Podstawowy zestaw to
cztery kot³y. My mamy piêæ,
czyli zestaw ciutkê rozsze-
rzony, a to ze wzglêdu na re-
pertuar, który zacz¹³ siê po-
jawiaæ w muzyce wspó³czes-
nej. S¹ na zachodzie
instytucje muzyczne, które
maj¹ i osiem kot³ów. Ale na
razie my tego nie potrzebuje-
my.

- Co siê zatem stanie z ty-
mi, na których pan do tej
pory gra³?

- Te kot³y zostaj¹ u nas.
Niewykluczone, ¿e
bêdziemy ich u¿ywaæ na
ró¿nego rodzaju wyjazdy -
jak do Chorin czy Frank-
fur tu, gdzie od jakiegoœ
czasu FG regularnie kon-
certuje. To ca³y czas jest
sprawny instrument. I dla-
tego na wyjazdach
mo¿emy siê nimi posi³ko-

waæ. A pere³ki niech sobie
stoj¹ w FG.

- Panie Aleksandrze, lu-
dzie, którzy przyszli na
Perkusyjne Tornado, oczy
szeroko z zaskoczenia
otwierali. Bo jak to ju¿ zo-
sta³o powiedziane, perkus-
je to zestaw, kot³y, ewen-
tualnie trójk¹t. A tu nie
doœæ zatrzêsienie innych,
to jeszcze pan umie na
wszystkich graæ. Jak wy,
perkusiœci, to robicie?

- Czary-mary (œmiech).
Proces kszta³cenia muzyków
w Polsce jest jeszcze odro-
binê archaiczny, bo ogólnie
nastawiony na wszystko. Co
oznacza, ¿e perkusista jest
w³aœnie muzykiem multiin-
strumentalist¹ w znaczeniu
perkusyjnym oczywiœcie. I
faktycznie od dzwoneczków
po ksylofon, wibrafon, ma-
rimba - czyli instrumentów
melodycznych, na których
musimy siê nauczyæ graæ

melodyjki a nie tylko rytm, po
ró¿nego rodzaju bêbny,
bêbenki, werble, multi per-
cussion, kot³y, po jakieœ afry-
kañskie bêbny. Do tego te¿
trzeba do³o¿yæ jakieœ
wschodnie bêbny, jest tego
bardzo du¿o. A ka¿dy z nich
ma swoj¹ specyfikê. I nie jest
tak, ¿e weŸmiemy jakiœ
bêben, jakoœ uderzymy i
bêdzie. Podobnie jest z
dzwonkami i wibrafonem.
Ka¿dy z tych instrumentów
ma ró¿ne pa³ki, ró¿n¹ tech-
nikê gry. Potem taki perku-
sista trafia do Akademii Mu-
zycznej, w moim przypadku
katowicka Akademia Mu-
zyczna. I tu dalej, choæ niby
pojawiaj¹ siê jakieœ profile,
to nadal kszta³cimy siê na
wszystkim. Bo profil orkie-
strowy zak³ada, ¿e bêdê mu-
sia³ zagraæ nie tylko na
kot³ach, ale jeszcze na piê-
ciu innych instrumentach.
Dlatego te¿ muszê to jakoœ

umieæ. Wiadomo, ¿e ktoœ siê
czuje lepiej w tym czy innym
instrumencie, ale graæ musi
umieæ na niemal wszystkim.

- Pan od dziecka wiedzia³,
¿e chce byæ perkusist¹?

- Nie. Na pocz¹tku by³ for-
tepian. Potem by³y jakieœ po-
szukiwania saksofonowe.
Ale w koñcu jakoœ trafi³em na
perkusjê i tak posz³o.

- A dziœ sobie pan wyo-
bra¿a œwiat bez perkusji?

- Szczerze? Nie. Nawet ju¿
myœla³am, ¿e w domu jakieœ
bêbenki ustawiê. A przecie¿
kiedyœ umowa z ¿on¹ - te¿
muzyczk¹ - by³a jasna: robo-
ta w robocie, a dom jest spo-
kojny. Ale teraz choæby pod
k¹tem dzieci, ¿e jednak
bêbenki urozmaicaj¹
czas…s¹.

- Pan ³¹czy funkcje muzy-
ka - perkusisty oraz In-
spektora Orkiestry. Na
czym polega ta druga
funkcja?

- Jestem takim ³¹cznikiem
miêdzy dyrekcj¹ Filharmonii
a orkiestr¹, jestem swego ro-
dzaju zawiadowc¹, który
nadzoruje sk³ad orkiestry na
dany projekt, czyli dba o to,
aby pi¹tkowy koncert odby³
siê w pe³nym kszta³cie.

- Co to znaczy?
- Dla przyk³adu - jak w

partyturze jest zapisanych
siedem pierwszych skrzy-
piec, to ja muszê zadbaæ,
aby rzeczywiœcie przy pul-
pitach usiad³o siedmioro
skrzypków. Jeœli mamy ja-
kieœ braki, to trzeba go-
œcinnie kogoœ zaprosiæ do
nas. Potem inspektor nad-
zoruje próby, trzeba za-
dbaæ te¿ i o to, aby wszys-
cy czuli siê komfortowo, no
i zamkniêcie projektu kon-
certem.

- Chcia³by pan, aby pana
syn by³ perkusist¹?

- Przede wszystkim
chcia³bym, ¿eby by³ szczêœli-
wym cz³owiekiem.

- Dziêkujê bardzo.

- Każdy z instrumentów ma swoją specyfikę - mówi Aleksander Lasek
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- W końcu jakoś trafiłem na perkusję i tak poszło - śmieje się Aleksander Lasek
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- Każdy z instrumentów ma różną technikę gry - tłumaczy Aleksander Lasek
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Perkusyjne tornado, czyli dużo i głośno
Z Aleksandrem Laskiem, perkusist¹ i Inspektorem Orkiestry Filharmonii Gorzowskiej, rozmawia Renata Ochwat

� 8 NASZE RoZMoWY Marzec 2024 r.



- Jak widzisz Gorzów z
oddali? Pracowa³eœ w War-
szawie, teraz w Krakowie,
jest dystans. 

- Gorzów wydaje siê coraz
bardziej oddalaæ od peletonu
innych miast. Staje siê pro-
wincj¹ prowincji i to nawet nie
za bardzo wiadomo jakiej. 

- Tak te¿ uwa¿aj¹ gorzo-
wianie.

- Znakomita wiêkszoœæ poz-
nawanych przeze mnie osób
s¹dzi, ¿e Gorzów Wielkopol-
ski to jakieœ miasto niedaleko
Gniezna. Uwa¿aj¹ tak
zw³aszcza ludzie biznesu,
niezajmuj¹cy siê na co dzieñ
sprawami geografii. Osobi-
œcie nawet ¿a³ujê, ¿e Go-
rzów naprawdê nie le¿y
gdzieœ w pobli¿u Gniezna.
Wtedy mo¿na by w koñcu
sensownie pozycjonowaæ
zarówno sam¹ miej-
scowoœæ, jak i dzia³aj¹ce tu
biznesy. Obecnie u³o¿enie
strategii promocji marki
miasta, ale te¿ firmy wy-
wodz¹cej siê z Gorzowa
Wielkopolskiego, stolicy wo-
jewództwa lubuskiego, jest
co najmniej trudne. 

- Byæ mo¿e odrzucimy
cz³on Wielkopolski, choæ
mo¿e to byæ misja niewy-
konalna. By³oby ³atwiej
byæ samym Gorzowem?  

- Z pewnoœci¹ by³oby to
korzystne dla biznesu i pro-
mocji miasta. Sentymenty
nie zape³niaj¹ kasy miej-
skiej.

- Za nami wybory parla-
mentarne, 7 kwietnia cze-
kaj¹ nas samorz¹dowe.
Czy tendencje wœród wy-
borców mog¹ byæ podob-
ne do tych z paŸdzierni-
ka?

- Wybory samorz¹dowe s¹
inne ni¿ parlamentarne.
Przed ostatnimi wyborami
parlamentarnymi na porta-
lach spo³ecznoœciowych
mieliœmy gigantyczny wzrost
aktywnoœci obywatelskiej.
Natomiast teraz na tych sa-
mych portalach mamy
wzrost aktywnoœci, ale lo-
kalnych polityków. Na do-
miar z³ego wielu z nich
twierdzi, ¿e nie s¹ polityka-
mi. Dlaczego w takim razie
startuj¹ w wyborach? Gene-
ralnie do kwietniowych wy-
borów jest jeszcze trochê
czasu i chyba nikt nie podej-

mie siê spekulowaæ na te-
mat ich wyniku. 

- Lokalne sojusze bêd¹ ta-
kie same jak parlamentar-
ne?

- Lokalna scena polityczna
czêsto ró¿ni siê od tej parla-
mentarnej. Mo¿liwe s¹ na niej
nawet najbardziej egzotyczne
sojusze. Te nawi¹zuj¹ siê
jednak z regu³y po wyborach i
trudno je wczeœniej wskazaæ. 

- W tak zwanym ,,terenie”
g³osujemy na konkretne
nazwiska czy jednak par-
tie?

- W gminach i mniejszych
miastach nie zawsze liczy siê
przynale¿noœæ do tej czy in-
nej partii. W powiatach, a Go-
rzów jest miastem - powia-
tem, wygl¹da to inaczej. Nie-
mniej to zawsze jest wielka
niewiadoma.

- Wielu gorzowian nie jest
zadowolonych z aktualnej
prezydentury Jacka Wój-
cickiego, ale te¿ uwa¿aj¹,
¿e nie ma sensownej alter-
natywy. ¯e znów czeka nas
wybór mniejszego z³a...

- Jeœli przez dwie kadencje
Jacek Wójcicki rz¹dzi tak sa-
mo, to w trzeciej bêdzie te¿
tak samo rz¹dzi³. Raczej nic
siê tu nie zmieni. Nadal
bêdziemy w Gorzowie mieli
prymat festynu nad rozwojem

i bylejakoœæ w inwestycjach.
Pan Wójcicki najwyraŸniej nie
ma innego pomys³u na Go-
rzów ni¿ trwanie w tym, co
jest. To widaæ te¿ w niemal
ca³kowitym braku aktywnoœci
prezydenta poza okresem
wyborczym. 

- Prezydenta Wójcickiego
akurat zawsze by³o widaæ. 

- Ale nie wiadomo, co pre-
zydent robi, jak i nad czym
pracuje. Jego pokazanie siê
na festynie czy otwarciu
obiektu nie daje takiej wiedzy. 

- Podobn¹ trudn¹ sy-
tuacjê, je¿eli chodzi o wy-
bór, mamy w przypadku
miejskich radnych - wybor-
cy zarzucaj¹, ¿e ci¹gle s¹ te
same nazwiska, a radni nie-
wiele robi¹ dla nich i dla
miasta.

- Ciekawe. Bo co to znaczy
„wiele robiæ dla miasta”?
Owszem, s¹ tacy, co nic nie
robi¹ albo ca³y kapita³ zbijaj¹
na jednej, organizowanej
przez siebie imprezie. Ale s¹
te¿ radni pracowici, œledz¹cy
inwestycje, pisz¹cy interpela-
cje, wspieraj¹cy mieszkañ-
ców. Znam sytuacje, ¿e kiedy
pojawiaj¹ siê radni, którzy na-
prawdê wiele robi¹ dla swo-
ich okrêgów wyborczych, to
potem nie uzyskuj¹ mandatu.
Mo¿e to dlatego, ¿e takie

osoby czêsto faktycznie nie
reprezentuj¹ partii politycz-
nych? Wyborcy pewnie mó-
wi¹ im potem „Nie g³osujê na
ciebie, choæ tak wiele robisz,
bo bojê siê, ¿e zmarnujê
g³os”. Tacy aktywni radni
czêsto po jednej kadencji al-
bo znikaj¹ z rady miasta, albo
wchodz¹ w partyjne buty. 

- Ale tak w³aœnie wygl¹da
dziœ gorzowska rada mias-
ta… Jeszcze gorsz¹ opiniê
maj¹ radni sejmiku woje-
wództwa. Od lat gorzowia-
nie maj¹ ¿al, ¿e graj¹ oni do
innej bramki, nie walcz¹ o
interesy Gorzowa i st¹d s¹
takie ró¿nice w rozwoju
obu stolic Lubuskiego.

- Z tego, co obserwowa³em,
to wiele osób nie wie nawet,
kto ich reprezentuje w sejmi-
ku województwa ani jakie za-
dania ma sejmik. Gorzowia-
nie wybieraj¹ kogoœ i zapomi-
naj¹. Wielu jest zreszt¹
takich, którzy uwa¿aj¹, ¿e
najwa¿niejsze s¹ wybory par-
lamentarne, bo osoby zasia-
daj¹ce w parlamencie mog¹
„coœ za³atwiæ dla miasta”. 

- To raczej powszechne
zjawisko.

- Ale to dziwny i nieprawdzi-
wy pogl¹d. Inwestycje regio-
nalne s¹ przecie¿ finansowa-
ne z bud¿etów samorz¹dów i

Regionalnych Programów
Operacyjnych. Na lata 2021-
2027 lubuskie ma oko³o 740
milionów euro, a du¿o wiêk-
sze dolnoœl¹skie niewiele
wiêcej, bo 870 milionów euro.
Dla Lubuskiego to sporo pie-
niêdzy na inwestycje infras-
trukturalne i spo³eczne, ale
te¿ na badania, innowacje,
przedsiêbiorczoœæ, klimat i
ochronê œrodowiska, energe-
tykê, cyfryzacjê i edukacjê. W
województwie lubuskim œrod-
kami tymi dysponuje zarz¹d
województwa i nie przyznaje
on pieniêdzy „po uwa¿aniu”,
ale w sposób planowy, zgod-
ny z prawem i w odpowiedzi
na wniosek o dofinansowa-
nie. 

- Co w takim razie wyma-
ga na naszym terenie po-
prawy?

- Byæ mo¿e nale¿y siê za-
stanowiæ, czy na pó³nocy wo-
jewództwa potrafi siê pisaæ
dobre wnioski o te œrodki. Al-
bo sprawdziæ, czy rz¹dz¹cy
chc¹ z nich korzystaæ. Mo¿e
z jakiegoœ powodu nie chc¹
albo ich to przerasta. 

- Ocena gorzowian jest ta-
ka - Gorzów jest daleko za
Zielon¹ Gór¹ gospodarczo,
naukowo, komunikacyjnie
mamy dramat. Oni siê roz-
wijaj¹, my zwijamy. Czy to
ma szansê na zmiany i co
mog³oby tê sytuacjê napra-
wiæ?

- Nie wiem, jaka naprawdê
jest ta ocena. S¹dz¹c po wy-
nikach ostatnich wyborów sa-
morz¹dowych, wielu osobom
wszystko pasuje. Miasto jest
przecie¿ remontowane, wiele
siê buduje, odbywaj¹ siê fe-
styny, rozwija siê sport… Co
z tego, ¿e to wszystko wadli-
we i psuje siê „w oczach”. To
najwyraŸniej nikomu nie prze-
szkadza.

- Ale wybory wygrywa siê
has³em ,,Gospodarka,
g³upcze”. Clinton zdoby³
nim Amerykê. A¿ tak nisko
siê cenimy w Gorzowie, ¿e
wolimy chleb i igrzyska? 

- W³adza jest od wydawania
pieniêdzy, a nie od zarabia-
nia. Ale ma je wydawaæ
m¹drze, czyli w taki sposób,
¿eby biznesowi daæ mo¿li-
woœæ rozwoju, a obywatelom
dobre warunki ¿ycia. Nie ma
jednego bez drugiego. No,
chyba ¿e mowa o Gorzowie,

gdzie nie ma ani jednego, ani
drugiego. 

- Czy w tym kontekœcie
widzisz sens utrzymywania
województwa lubuskiego?

- Województwo jak najbar-
dziej nale¿y utrzymaæ. Zmia-
na województwa na zachod-
niopomorskie czy wielkopol-
skie nie podniesie przecie¿
jakoœci rz¹dzenia  miastem. 

- Tylko ¿e obecne dzia³a
dobrze tylko w odniesieniu
do po³udnia województwa.

- S¹dzê, ¿e mo¿na by siê
pokusiæ o jakiœ szerszy lob-
bing na rzecz mniej lub bar-
dziej formalnego podzia³u lu-
buskiego Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego na dwie
czêœci. Tak ¿eby jeden RPO
by³ dla pó³nocy, a drugi RPO
dla po³udnia województwa. W
tej perspektywie finansowej
dla pó³nocy województwa ra-
czej nie uda³oby siê wydzieliæ
czêœci z tych 740 milionów
euro, ale gdyby w kolejnej
perspektywie finansowej wy-
pracowaæ prawdziwe dwa
RPO na terenie tego woje-
wództwa? Czemu nie? W koñ-
cu nikt w Gorzowie by nie
móg³ powiedzieæ, ¿e ktoœ coœ
komuœ zabiera. Moim zda-
niem rozwój pó³nocnej czêœci
województwa i spokój
spo³eczny s¹ tego warte. 

- W wyborach parlamen-
tarnych mieliœmy rekor-
dow¹ frekwencjê - ponad
74 procent. W Lubuskiem
by³o to 71 proc., w Gorzo-
wie - 74 proc., czyli do urn
posz³o ponad 64 tysi¹ce
gorzowian. Czeka nas ko-
lejny rekord? 

- S¹ rzeczy, o których siê fi-
lozofom nie œni³o. Ale nie jes-
tem pewien, czy któryœ z nich
œni³ o wysokiej frekwencji go-
rzowian w kwietniowych wy-
borach samorz¹dowych. 

- Popadliœmy w marazm i
rezygnacjê? 

-  Byliœmy ju¿ w tym miej-
scu. Po prostu pomimo wiel-
kiej spo³ecznej energii i chêci
do zmiany nigdy siê z niego
nie ruszyliœmy. Wed³ug mnie
rz¹dz¹ce od dwóch kadencji
w³adze wykonawcze miasta
w osobie prezydenta Jacka
Wójcickiego i jego gabinetu
zawiod³y. Ale czy wyborcy
maj¹ podobn¹ opiniê? Wybo-
ry to poka¿¹.   

- Dziêkujê za rozmowê.  
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Nikomu to najwyraźniej nie przeszkadza
Z dr. Piotrem Klatt¹, politologiem, edukatorem i badaczem, rozmawia Maja Szanter

- Jeśli przez dwie kadencje Jacek Wójcicki rządzi tak samo, to w trzeciej będzie też tak
samo rządził - mówi dr Piotr Klatta
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Wydzia³ Techniczny AJP
kszta³ci studentów w ramach
3,5-letnich studiów I stopnia
na czterech kierunkach
in¿ynierskich: 

· informatyka, 
· automatyka i robotyka, 
· mechanika i budowa ma-

szyn,
· energetyka. 
Studiowanie na tych kie-

runkach stwarza mo¿liwoœæ
nabycia wiedzy interdyscypli-
narnej, ogólnotechnicznej
oraz specjalistycznej. 

Informatyka 

Na kierunkach informatyka
oraz mechanika i budowa
maszyn oferta uczelni po-
szerzona jest o 1,5-letnie
studia II stopnia oraz 4-letnie
studia III stopnia - doktoran-
ckie (nowoœæ od 2023 roku).
Ponadto prowadzony jest
program studiów dualnych,
na których oprócz udzia³u w
tradycyjnych wyk³adach, la-
boratoriach, projektach i æwi-
czeniach studenci uczest-
nicz¹ w sta¿ach u pracodaw-
ców naszego regionu.

Informatyka odgrywa klu-
czow¹ rolê we wspó³czesnej
gospodarce, wspieraj¹c in-
nowacje, rozwój technolo-
giczny i efektywnoœæ

dzia³ania ró¿nych sektorów.
Warto wiêc podj¹æ naukê na
kierunku informatyka, by
mieæ mo¿liwoœæ uczestnicze-
nia w tym dynamicznym pro-
cesie i wp³ywania na kszta³t
przysz³oœci. Bez w¹tpienia
od lat studia informatyczne
s¹ atrakcyjne z wielu powo-
dów. Przemawiaj¹ za tym:

• Wysoki popyt na specja-
listów IT. W dobie cyfrowej
transformacji firmy intensyw-
nie poszukuj¹ programistów,
analityków danych i in¿ynie-
rów oprogramowania, ofe-
ruj¹c absolwentom informa-
tyki szerokie mo¿liwoœci za-
trudnienia.

• Atrakcyjne wynagrodze-
nie. Praca w bran¿y IT
czêsto idzie w parze z wyso-
kimi zarobkami - specjaliœci
IT nale¿¹ do grona pracow-
ników op³acanych najlepiej.

• Dynamika i innowacyj-
noœæ. Œwiat IT rozwija siê dy-
namicznie, co sprawia, ¿e
zatrudnienie w tej bran¿y jest
pe³ne wyzwañ i ci¹g³ego roz-
woju, umo¿liwiaj¹c informa-
tykom pracê nad najnowszy-
mi technologiami.

• Elastycznoœæ zawodowa.
Wykszta³cenie informatycz-
ne otwiera drzwi do ró¿no-
rodnych sektorów, takich jak:
technologiczny, korporacyj-
ny, start-upowy, publiczny,
medyczny czy finansowy.

• Praca zdalna. W bran¿y
informatycznej wiele stano-
wisk umo¿liwia pracê
zdaln¹, co daje elastycznoœæ
w organizacji czasu i miejsca
pracy.

• Mo¿liwoœci rozwoju. Infor-
matyka to obszar, w którym
istnieje wiele mo¿liwoœci
nauki i rozwoju, pozwalaj¹c
absolwentom kontynuowaæ
edukacjê, uczestniczyæ w
kursach, zdobywaæ certyfika-
ty bran¿owe i specjalizowaæ
siê w wybranych obszarach. 

Studia na Wydziale Tech-
nicznym na kierunku infor-
matyka to doskona³a okazja
do zdobycia wszechstronnej
wiedzy obejmuj¹cej zarówno
aspekty techniczne, jak i
praktyczne. Nasza baza

obejmuje nowoczesne labo-
ratoria œrodowiskowe z za-
kresu sieci komputerowych,
cyberbezpieczeñstwa, druku
3D, programowania i sztucz-
nej inteligencji. Program stu-
diów skupia siê na zapew-
nieniu solidnych podstaw w
dziedzinie informatyki oraz
umo¿liwia studentom rozwi-
janie umiejêtnoœci w obsza-
rach specjalistycznych w ra-
mach jednego z trzech mo-
du³ów obieralnych:

· tworzenie aplikacji,
· projektowanie i eksploata-

cja sieci komputerowych,
· nowoczesne technologie

programowania i sieci kom-
puterowych.

Po ukoñczeniu studiów ab-
solwenci maj¹ solidne pod-
stawy wiedzy informatycznej
oraz specjalistyczn¹ wiedzê
z wybranej specjalizacji. S¹

przygotowani do pracy w fir-
mach IT, przedsiêbiorstwach
produkcyjnych, instytucjach
badawczych, administracji
publicznej oraz jako freelan-
cerzy. 

Automatyka i robotyka

Tak¿e kierunek automatyka
i robotyka od lat cieszy
du¿ym zainteresowaniem
absolwentów szkó³ œrednich.
Studenci na tym kierunku
mog¹ nabyæ umiejêtnoœci w
kluczowej dziedzinie do-
tycz¹cej procesów produk-
cyjnych, szczególnie wobec
coraz szybciej postêpuj¹cej
robotyzacji. Baza dydaktycz-
na Wydzia³u Technicznego
w zakresie automatyki prze-
mys³owej zawiera miêdzy in-
nymi liniê produkcyjno-mon-
ta¿ow¹ FESTO bazuj¹c¹ na
wykorzystaniu nowoczes-
nych sterowników klasy PLC
firmy Siemens serii S7-1200.
Studenci mog¹ nabyæ umiejê-
tnoœci zarówno programowa-
nia takich systemów stero-
wania, jak i wspó³pracy ta-
kich systemów z ró¿nymi
urz¹dzeniami sensoryczny-
mi i wykonawczymi klasy
pneumatycznej, hydraulicz-
nej i elektrycznej. Z t¹ lini¹
studenci integruj¹ na zajê-

ciach nowoczesne roboty
przemys³owe Mitsubishi kla-
sy MELFA. Doposa¿enie la-
boratorium w now¹ liniê
technologiczn¹ SIEMENS
pozwala na rozwijanie umiejê-
tnoœci w zakresie programo-
wania najnowszych sterow-
ników firmy Siemens klasy
S7-1500, w tym równie¿ wy-
korzystanie systemów wizyj-
nych w procesach sterowa-
nia.

Kierunek automatyka i ro-
botyka powsta³ jako odpo-
wiedŸ na potrzeby rozwi-
jaj¹cych siê w regionie
przedsiêbiorstw, a program
studiów jest wynikiem
wspó³pracy z przedstawicie-
lami miêdzy innymi: Lubu-
skiej Organizacji Pracodaw-
ców, Lubuskiego Klastru Me-
talowego, Zachodniej Izby
Przemys³owo-Handlowej,

Lubuskiej Fundacji Zachod-
nie Centrum Gospodarcze,
Stowarzyszenia In¿ynierów i
Techników Mechaników Pol-
skich, Gorzowskiego Oœrod-
ka Technologicznego oraz
Kostrzyñsko-S³ubickiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej.
W ramach laboratorium ro-
botyki studenci kierunku
uzyskuj¹ szerok¹ wiedzê z
zakresu przedmiotów
zwi¹zanych z informatyk¹,
elektronik¹, mechanik¹ i
elektromechanik¹, metod
sterowania procesami prze-
mys³owymi oraz metod pro-
jektowania komputerowych
uk³adów sterowania robotów
i sztucznej inteligencji. Mog¹
znaleŸæ zatrudnienie we
wszystkich ga³êziach prze-
mys³u i s¹ bardzo dobrze
przygotowani do podjêcia
pracy zawodowej jako pro-
jektanci nowoczesnych sys-
temów automatyzacji, pro-
jektanci uk³adów sterowa-
nia robotów, a tak¿e jako
twórcy systemów kontro-
lno-pomiarowych i decyzyj-
nych. S¹ przygotowani do
pracy jako projektanci no-
wych systemów automaty-
zacji lub in¿ynierowie utrzy-
mywania ruchu uk³adów au-
tomatyki w ka¿dym

nowoczesnym zak³adzie
przemys³owym.

Mechanika i budowa
maszyn

Kierunek mechanika i bu-
dowa maszyn œciœle odpo-
wiada aktualnym potrzebom
rynku pracy. Przygotowuje
absolwentów do pracy
in¿ynierskiej w zakresie pro-
jektowania, wytwarzania
oraz eksploatacji maszyn i
urz¹dzeñ technicznych z wy-
korzystaniem nowoczesnych
metod, technologii oraz na-
rzêdzi projektowych i techno-
logicznych. Wydzia³ Tech-
niczny posiada rozbudo-
wan¹ bazê laboratoryjn¹ i
prowadzi prace badawczo-
wdro¿eniowe zwi¹zane z
najnowszymi technologiami.
Studenci w czasie studiów
zdobywaj¹ zarówno wiedzê

teoretyczn¹, jak i praktyczn¹,
poniewa¿ wielu wyk³adow-
ców posiada doœwiadczenie
wspó³pracy z przemys³em.
Prace dyplomowe studentów
niejednokrotnie s¹ wdra¿ane
w przedsiêbiorstwach i zdo-
bywaj¹ wyró¿nienia w kon-
kursach na szczeblach re-
gionalnych i ogólnopolskich.

Energetyka

Nie ma zbyt du¿ej przesa-
dy w stwierdzeniu, ¿e ener-
getyka jest najwa¿niejszym 

z dzia³ów przemys³u. Od-
grywa kluczow¹ rolê w za-
pewnieniu dostêpu do ener-
gii niezbêdnej do funkcjono-
wania innych ga³êzi
przemys³u, jak równie¿
ca³ego spo³eczeñstwa. Bez
dostarczanej energii nie
bêdzie dzia³a³a produkcja
ogromnej wiêkszoœci pro-
duktów, nie bêdzie dzia³a³a
komunikacja, nie bêdzie
ogrzewania i wielu innych
dóbr.

Do prawid³owego funkcjo-
nowania energetyki, a wiêc
Ÿróde³ energii i sieci jej dys-
trybucji, potrzebni s¹ wybitni
fachowcy posiadaj¹cy
wiedzê i umiejêtnoœci, które
pozwol¹ w kompetentny i
twórczy sposób zarz¹dzaæ

tym kluczowym dzia³em
przemys³u. 

Nasza Akademia jest
przygotowana do kszta³ce-
nia ambitnych i chêtnych
do ci¹g³ego rozwoju ener-
getyków. Niezale¿nie od
wieku, mog¹ oni rozwijaæ
swoje zainteresowania i
pasje, jak równie¿ podno-
siæ kwalifikacje. Grono wy-
bitnych fachowców z
ró¿nych dziedzin nauki jest
gotowe w sposób kompe-
tentny przekazaæ swoj¹
wiedzê przysz³ym energe-
tykom. Dziêki szerokiej
ofercie laboratoryjnej ju¿
na poziomie studiów
mo¿na nabyæ umiejêtnoœæ
pos³ugiwania siê nowo-
czesn¹ aparatur¹, która
jest lub bêdzie w
przysz³oœci stosowana w
energetyce. 

Na kierunku energetyka
studenci maj¹ do wyboru
dwie specjalnoœci:

· elektroenergetyka,
· in¿ynieria œrodowiskowa. 
W zale¿noœci od wyboru

specjalnoœci absolwenci s¹
przygotowani do pracy w
przedsiêbiorstwach zaj-
muj¹cych siê m.in. projekto-
waniem i eksploatacj¹ w ob-
szarze energetyki zawodo-
wej i rozproszonej,
zak³adach zwi¹zanych z wy-
twarzaniem, przetwarza-
niem, przesy³aniem i dystry-
bucj¹ energii,
elektrociep³owniach miej-
skich, instalacjach z odna-
wialnymi i alternatywnymi
Ÿród³ami energii itp. 

Laboratorium chemiczne
oferuje szeroki zakres mo¿li-
woœci badawczych, wyko-
rzystuj¹c zaawansowane
technologie. Nasza chroma-
tografia gazowa znajduje za-
stosowanie w przemyœle
spo¿ywczym, umo¿liwiaj¹c
precyzyjne badanie sk³adu
surowców i produktów ¿yw-
noœciowych oraz wykrywanie
potencjalnych zafa³szowañ.
W przemyœle petrochemicz-
nym u¿ywa siê tej techniki do
oceny sk³adu chemicznego
benzyny. Dzia³amy równie¿

na rzecz ochrony œrodowis-
ka, wykorzystuj¹c chromato-
grafiê gazow¹ do oceny za-
nieczyszczenia gleby, po-
wietrza i wody. W
kryminalistyce nasze techni-
ki, takie jak chromatografia
gazowa, s¹ nieocenione
przy analizie Ÿród³a pocho-
dzenia narkotyków na pod-
stawie sk³adu zawartych w
nich zanieczyszczeñ. 

Odkryj potencja³ naszych
nowoczesnych rozwi¹zañ
badawczych ju¿ dziœ i roz-
pocznij swoj¹ fascynuj¹c¹
podró¿ naukow¹! Zdob¹dŸ
unikatowe umiejêtnoœci i
przygotuj siê na przysz³oœæ,
studiuj¹c z nami!
Autorzy: prof. AJP dr hab.
Jarosław Becker, dr inż.
Łukasz Lemieszewski, dr
inż. Magdalena Krakowiak,
dr inż. Marcin Jasiński, dr
inż. Aneta Jakubus

Studiuj kierunki techniczne, to
przepustka do lepszej przyszłości!
Maturzyœci ju¿ na etapie wyboru studiów powinni starannie zaplanowaæ swoj¹ karierê zawodow¹. Warto, by wziêli pod uwagê, ¿e kszta³cenie na
kierunkach technicznych jest uwa¿ane za przepustkê do zawodów przysz³oœci. Od zawsze absolwenci studiów in¿ynierskich nale¿¹ do najbardziej
po¿¹danych specjalistów na rynku pracy zarówno w Polsce, jak i za granic¹.

r  e  k  l  a  m  a
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Uczniowie gorzowskich szkó³
ferie w tym roku mieli w drugiej
po³owie lutego, a ¿e pogoda w
tym czasie by³a bardziej wio-
senna ni¿ zimowa wielu sku-
si³o siê na propozycjê Pola
Golfowego Zawarcie. A by³a to
propozycja nauki gry w golfa,
sportu dla ka¿dego, w ka¿dym
wieku.

- Frekwencja dopisa³a, zajê-
cia prowadziliœmy codziennie
w trzech godzinnych blokach -
mówi nam Karolina Kurasz-
kiewicz, specjalistka ds.
obs³ugi klienta na Polu Golfo-
wym Zawarcie. - W ka¿dym ta-
kim bloku uczestniczy³o po piê-
cioro dzieci w wieku od 7 do 15
lat. Chcieliœmy, ¿eby ka¿dy
uczeñ razem z trenerem mieli
wiêcej czasu na naukê. Wia-
domo, im wiêcej jest ucz¹cych,
tym mniej czasu trenerzy
mog¹ przeznaczyæ na konkret-
nego uczestnika. Niektóre
dzieciaki przychodzi³y raz na
kilka dni, inne czêœciej.
Wszystkie by³y jednak bardzo
zadowolone i na koniec ferii
zapyta³y siê, kiedy mog¹
przyjœæ ponownie - dodaje pani
Karolina.

W trakcie æwiczeñ zosta³
zrealizowany podstawowy pro-
gram nauczania gry w golfa,
zw³aszcza ¿e wszystkie dzieci,
które uczestniczy³y w zaj-
êciach pierwszy raz wziê³y do
rêki kije. Zaczê³o siê od poz-
nania sprzêtu golfowego, po-
tem by³a prowadzona odpo-
wiednia rozgrzewka, sku-
piaj¹ca siê przede wszystkim
na tych partiach miêœniowych,
które s¹ w najwiêkszym stop-
niu wykorzystywane w tym
sporcie. Dalej odbywa³a siê
nauka podstawowych uderzeñ
na symulatorze, technika
swingu i wreszcie pierwsze
dalsze odbijanie pi³eczki na
strzelnicy golfowej.

Na zakoñczenie ferii odby³y
siê mini rozgrywki w duchu fair
play, w którym wziê³y udzia³
najbardziej aktywne dzieci. Za-
daniem dla ka¿dego z nich
by³o trafienie pi³eczki do wy-
znaczonego do³ka za pomoc¹
jak najmniejszej liczby ude-
rzeñ. Zabawa by³a bardzo faj-
na, wszyscy wszystkich dopin-
gowali, dzieci siê wspiera³y, ra-
zem cieszy³y siê, jak ktoœ trafi³.
Za udzia³ uczestnicy otrzymali

dyplomy oraz upominki od In-
neko Gorzów.

- Byæ mo¿e w przysz³ym roku
rozszerzymy nasz¹ ofertê
zajêæ dla najm³odszych pod-
czas ferii, ale ci, którzy chc¹
dalej próbowaæ graæ w golfa
zostali zaproszeni aby
do³¹czyæ do sekcji juniorskiej
naszego klubu - kontynuuje
pani Karolina. - Wielu opieku-
nów zapowiedzia³o, ¿e zg³osi
swoje pociechy, poniewa¿ sa-
mi zauwa¿yli jak fajn¹ dyscy-
plin¹ sportu jest golf. Dzieci,
które nie mog³y lub nie zd¹¿y³y
wzi¹æ udzia³u w Zielonych Fe-
riach, zapraszamy w każdą
środę na godzinę 16.15 na 
zajêcia. Pierwsze zajêcia s¹
bezp³atne, a nabór do szkó³ki
jest ci¹g³y - wyjaœnia.

Ferie za nami, nied³ugo zawi-
ta kalendarzowa wiosna. Wia-
domo, ¿e w golfa graæ mo¿na
o ka¿dej porze roku, o ile tylko
nie ma przymrozków lub zbyt
du¿ych opadów deszczu, ale
ka¿dy jednak woli czyniæ to,
kiedy jest ciep³o i s³oneczko ju¿
porz¹dnie przygrzewa. Co nas
wiêc czeka w najbli¿szym cza-
sie? Jak siê dowiadujemy na

polu golfowym, kalendarz jest
ju¿ znany od pewnego czasu i
zapewniamy, ¿e dla ka¿dego
znajdzie siê coœ mi³ego. 

- Kalendarz znany jest na
ca³y rok, tradycyjnie jest on za-
pe³niony spor¹ liczb¹ turniejów
i innych wydarzeñ sportowych -
mówi dalej Karolina Kuraszkie-
wicz. - Nie zapominamy tak¿e
o tych, którzy chc¹ spróbowaæ
pograæ, dlatego zaprosimy ich

na dni otwarte i zaproszenie to
skierowane bêdzie nie tylko do
gorzowian, lecz mieszkañców
ca³ego województwa, a nawet
Polski, bo czêsto przyje¿d¿aj¹
do nas gracze z ró¿nych
zak¹tków kraju. Jesteœmy
otwarci dla wszystkich, a na-
szym has³em jest ,,Golf jest do-
stêpny dla ka¿dego’’. Dodam
od razu, ¿e bez ponoszenia
ogromnych kosztów. Gra w gol-

fa u nas zaczyna siê od 25
z³otych. Za 25 z³otych otrzymu-
je siê pakiet na start, czyli ko-
szyk pi³eczek, kij i idzie siê na
strzelnicê golfow¹, gdzie na
œwie¿ym powietrzu zabawa
jest œwietna. Zainteresowanych
odsy³am na nasz¹ stronê inter-
netow¹ oraz na Facebook,
gdzie na bie¿¹co informujemy
o szczegó³ach - koñczy.
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Golf dostępny dla każdego
Ferie zimowe to nie tylko wypoczynek w górach, to tak¿e œwietny czas na rozpoczêcie przygody z golfem. I to takim prawdziwym, na prawdziwym
polu golfowym. Tak by³o w Gorzowie, a ca³a zabawa nosi³a nazwê ,,Zielone Ferie’’.

Organizatorem konkursu
„Recykling Fashion Show”
jest gorzowska spó³ka Inne-
ko. Ca³oœæ potrwa do 20
kwietnia, kiedy to poznamy
zwyciêzców. Ka¿dy chêtny
musi jednak wczeœniej, bo do
15 marca zg³osiæ swój akces
udzia³u w konkursie poprzez
wys³anie meilem na adres
m a r k e t i n g @ i n n e k o . p l
zg³oszenia znajduj¹cego siê
na stronie organizatora. W
konkursie mog¹ braæ udzia³
praktycznie wszyscy, którzy
ukoñczyli 18 lat i maj¹ pe³n¹
zdolnoœæ do czynnoœci praw-
nych. Prace mog¹ byæ te¿

zbiorowe, przygotowywane
przez organizacje spo³eczne.

Co trzeba zrobiæ, ¿eby po-
walczyæ o wygran¹ w konkur-
sie? Zaprojektowaæ a na-
stêpnie wykonaæ wybran¹
czêœæ garderoby lub ca³y strój
z tworzyw nadaj¹cych siê do
recyklingu. To jest jedyny
praktycznie warunek. Jak ju¿
bêdziemy mieli gotowe nasze
dzie³o nale¿y zrobiæ zdjêcie i
do 15 kwietnia wys³aæ do In-
neko na wspomniany wczeœ-
niej adres meilowy. Nato-
miast podczas eventu „Wy-
mieñ Odpady na Kulturalne
Wypady” odbêdzie siê pokaz,

w trakcie którego nast¹pi pre-
zentacja wszystkich kreacji. 

Trzy najlepsze stroje, które
zostan¹ wybrane przez trzy-

osobowe jury, zostan¹ nagro-
dzone atrakcyjnymi nagroda-
mi o wartoœci od 800 do 2 ty-
siêcy z³otych. Bêdzie 
ponadto dodatkowa nagroda
publicznoœci. To nie wszyst-
ko, bo w puli znajd¹ siê 2 wy-
ró¿nienia w postaci biletów
do Filharmonii Gorzowskiej
oraz jeszcze inne nagrody,
¿eby wszyscy uczestnicy
mogli opuœciæ wydarzenie w
pe³ni zadowoleni.

- W poprzednich edycjach
zawsze mieliœmy wysok¹
frekwencjê i uczestnicy kon-
kursu wielokrotnie pokazywa-
li, ¿e ich kreatywnoœæ nie zna

granic. Wszystko co tworzyli
nios³o w sobie du¿e piêkno,
wielk¹ pomys³owoœæ, a prze-
de wszystkim oryginalnoœæ.
Liczê, ¿e podobnie bêdzie w
tym roku - mówi nam Paulina
Nowicka, specjalista ds.
marketingu w Inneko.

Dodajmy jeszcze, ¿e przy
ocenie prac jury bêdzie bra³o
pod uwagê kreatywnoœæ, za-
stosowanie materia³ów wtór-
nych, estetykê, dobór kolory-
styki, funkcjonalnoœæ i pre-
zentacjê.

Zapraszamy do wziêcia
udzia³u w zabawie.
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Zgłoś się do konkursu i wygraj cenną nagrodę!
Stwórz unikalny strój z tworzyw nadaj¹cych siê do recyklingu, który zostanie zaprezentowany podczas tegorocznej akcji ,,Wymieñ Odpady na
Kulturalne Wypady’’. 

Tak było przed rokiem
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Gra w golfa na pięknie przygotowanym polu to jest duża frajda
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Zanim jednak wyjdziemy na świeże powietrze trzeba trochę pouczyć się gry w symulatorze
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Każdy z uczestników na koniec zajęć otrzymał pamiątkowy dyplom
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Coraz czêœciej jednak
s³yszê od ró¿nych przedsi-
êbiorców, ¿e zaczyna siê
ju¿ Ÿle, w niektórych firmach
zwalniaj¹ pracowników, w
innych ogranicza siê p³ace,
a we wszystkich tnie siê
koszty. To nie wygl¹da
dobrze, a sygna³y od
ró¿nych przedsiêbiorstw
wskazuj¹, ¿e utrzymywanie
siê tej kryzysowej tendencji
bêdzie d³u¿sze. GUS po-
twierdza s³ab¹ koniunkturê
w produkcji budowlano-
monta¿owej, której sprze-
da¿ spad³a o 6,1% rok do
roku, a w porównaniu z po-
przednim miesi¹cem spad³a
o 63,2%. Na koniec stycznia
obiektów w budowie by³o o
2,5% mniej ni¿ analogicznie
w styczniu 2022 r. Spad³a
budowa budynków o 7,3%,
oraz budów in¿ynierii l¹do-
wej o 10,5% GUS podaje,
¿e liczba oddanych do u¿yt-
ku mieszkañ by³a ni¿sza o
22,7% ni¿ rok temu. W ko-
lejnych miesi¹cach nale¿y
spodziewaæ siê podobnych
wyników tym bardziej, ¿e
ci¹gnie nas w dó³ zastój
gospodarki Niemiec. Nasza
gospodarka jest mocno
sprzê¿ona z niemieck¹ i tym
samym zale¿na od niej. W
sytuacji kryzysu taka nie-
miecka firma najpierw ogra-
nicza swoj¹ aktywnoœæ w fi-
liach „goszcz¹cych” w Pol-
sce i w nich bêdzie
zwalnia³a pracowników i
ciê³a koszty. To nie tylko
kryzys, to pocz¹tek spadku
poziomu ¿ycia, to widmo
biedy. W sklepach ma³o
klientów, ruch w galeriach
mocno przyhamowa³, a
ma³e polskie sklepy walcz¹
o przetrwanie. Zapowiada
siê znowu wzrost cen ener-
gii w po³owie roku, nawet o
70-80%, i znów bieda siê
pog³êbi.

Polska gospodarka na
tle innych pañstw trzyma
siê i tak lepiej, a polski
eksport pobi³ rekord chy-
ba wszech czasów z
ogromn¹ nadwy¿k¹. Wiêc
o co tu chodzi? Spróbuj-
my ten gospodarczy kry-
zys w Polsce i w Europie
krótko przeanalizowaæ.
Jak podaje Gazeta Praw-
na.pl, z dnia 27 stycznia br.,
niemiecka gospodarka
wpad³a w spor¹ zadyszkê.
PKB Niemiec za rok 2023
zmniejszy³ siê o 0,3%, a w
ci¹gu ostatnich czterech lat
wzrós³ tylko o 0,7%. Nie-
miecki przemys³ systema-
tycznie traci rynek, a jego
produkcja w 2023 roku
zmniejszy³a siê o 6% i dalej
ma tendencjê spadkow¹. Co
gorsze, wskaŸnik optymiz-
mu w europejskiej gospo-

darce, a szczególnie nie-
mieckiej spad³ poni¿ej kry-
tycznej granicy, poni¿ej 50
punktów PMI - podaje gaze-
taprawna.pl. Lepiej jak na
razie byæ nie mo¿e, bo „zie-
lony ³ad” Timmermansa da-
lej obowi¹zuje, a UE do
2050 roku ma osi¹gn¹æ
neutralnoœæ klimatyczn¹.
Tylko, ¿e o powodzeniu tego
„³adu” decyduje cena
uprawnieñ do emisji CO2,
która w 2022 roku wynosi³a
84 euro za tonê. Gdyby Pol-
ska chcia³a dotrzymaæ tem-
pa tego klimatycznego pla-
nu Timmermansa i UE do
roku 2040, to musia³aby wy-
daæ ok. 1 bln 500 mld
z³otych, podaje raport Insty-
tutu Jagielloñskiego. Jak na
razie jest to niemo¿liwe do
wykonania ze wzglêdów fi-
nansowych. Polska, aby
podo³aæ obci¹¿eniom tego
,,³adu”, musi wkalkulowaæ
cenê CO2 w koszt energii, a
to wygeneruje nieuchronnie
wzrost cen wszystkich pro-
duktów, w tym rolniczych i
spo¿ywczych. Ten plan Tim-
mermansa zderzy³ siê z rze-
czywistoœci¹ gospodarcz¹ i
finansow¹. Przedsiêbior-
stwa UE ju¿ ograniczaj¹
produkcjê i zatrudnienie,
gdy¿ nie wytrzymuj¹ tempa
wzrostu kosztów. Do 2035
roku 100% rejestrowanych
aut ma byæ elektrykami. Lu-
dzie nie chc¹ kupowaæ elek-
tryków, bo s¹ zbyt drogie,
maj¹ zbyt ma³e zasiêgi na
jednym na³adowaniu i brak
jest stacji ³adowania. UE
nam zabrania u¿ywania
wêgla i gazu, a Niemcy ci-
chaczem wracaj¹ do wêgla,
bo wiatraki, solary i pompy
ciep³a s¹ zbyt ryzykowne, a
do ich pracy potrzebny jest
ci¹gle dro¿ej¹cy pr¹d. Za 6
lat w nowych domach nie
bêdzie mo¿na instalowaæ
kot³ów gazowych, a do 2040
roku ma byæ zakazane
u¿ywanie pieców gazowych.
Proszê sobie wyobraziæ wy-
mianê kilku milionów pieców
gazowych w Polsce. Do
wzrostów cen przyczyni siê
dodatkowo zapowiedŸ zaost-
rzenia celów klimatycznych w
pakiecie Fit for 55. Znowu
bêdzie dro¿ej¹, a w Polsce
zapowiadana jest podwy¿ka
cen pr¹du od lipca 2024 roku.

Brak optymistycznych
sygna³ów i ci¹g³y strach
przed dro¿yzn¹ wzbudza
niezadowolenie w
spo³eczeñstwie. Górnicy i
rolnicy mówi¹, ¿e maj¹
dosyæ tego Fit for 55 i za-
powiadaj¹ marsze na War-
szawê. Jeden już mieliś-
my. W ca³ej Europie s¹
strajki, zamieszki i bloka-
dy ci¹gnikami dróg i cen-

trów miast. Rolnicy w Pol-
sce strajkuj¹ i blokuj¹ drogi
ju¿ od 9 lutego i koñca tego
strajku nie widaæ. Powodem
rolniczego niezadowolenia
w UE jest „zielony ³ad” i
przyzwolenie UE na import
ukraiñskiego zbo¿a. Specy-
fik¹ ukraiñskiego rolnictwa
jest to, ¿e tam na tych
naj¿yŸniejszych ziemiach
œwiata dzisiaj gospodaruj¹
najbogatsi oligarchowie Eu-
ropy. Ich przedsiêbiorstwa
rolne maj¹ od kilkadziesi¹t

do kilkaset tysiêcy hekta-
rów. Czy to zbo¿e jest wiêc
ukraiñskie? Dlaczego to ta-
nie zbo¿e ma wje¿d¿aæ do
Polski skoro my zbo¿a od
w³asnych rolników mamy
nadmiar? Czy UE chce
zniszczyæ nasze rolnictwo?
Wydaje mi siê, ¿e jakaœ
koalicja w UE postanowi³a
tranzyt zbo¿a przez Polskê
wykorzystaæ do zniszczenia
buduj¹cej siê przyjaŸni pol-
sko-ukraiñskiej, bo innego
wyt³umaczenia nie widzê.
Moje podejrzenia id¹ jesz-
cze dalej i zwi¹zane s¹ z
planem budowania jednoli-
tego pañstwa europejskie-
go, na wzór Stanów Zjedno-
czonych. W tych Stanach
Zjednoczonych Europy, nie-
stety, Polska jako jeden z

najwiêkszych w niej landów
nie mo¿e przewodziæ Euro-
pie Œrodkowo-Wschodniej,
musi byæ s³aba i nie mo¿e
konkurowaæ z Niemcami i
Francj¹. Polska mo¿e wyjœæ
z obecnego kryzysu gospo-
darczego i rozwijaæ siê szyb-
ciej ni¿ inne pañstwa UE, a
to w³aœnie ich przera¿a.

Nale¿y skorzystaæ z nau-
ki p³yn¹cej z historii gos-
podarczej II Rzeczypospo-
litej. Pocz¹wszy od uzyska-
nia przez Polskê

niepodleg³oœci (1918) pañ-
stwa zaborcze, z zachodu i
wschodu, na ró¿ne sposoby
utrudnia³y rozwój gospodar-
czy na ziemiach polskich.
Negatywn¹ rolê odgrywa³y
te¿ obce agentury i obce fi-
nanse - pisze prof. W³. Bo-
jarski w ksi¹¿ce pt. „Sztafeta
pokoleñ budowniczych Pol-
ski - 1914-2013”. W II Rze-
czypospolitej by³o ciê¿ko,
ale poradzono sobie z tym
problemem i to w czasie
najwiêkszego kryzysu
œwiatowego. Polska poka-
za³a, ¿e kryzys mo¿na
opanowaæ anga¿uj¹c od-
powiednio du¿e œrodki fi-
nansowe na inwestycje
pobudzaj¹ce gospodarkê.
Przypomnijmy w skrócie,
jak i od czego rozpoczy-

nano odbudowywanie Pol-
ski w okresie miêdzywo-
jennym.

1. Naprawê II Rzeczypo-
spolitej, zniszczonej rozbio-
rami i I wojn¹ œwiatow¹, roz-
poczêto od reformy admini-
stracji i porz¹dkowania
finansów, komunikacji,
s³u¿by zdrowia i szkolnict-
wa. Ale najwa¿niejszym
by³o przeprowadzenie re-
formy walutowej i banko-
woœci. Pod kierownictwem
ministra prof. W³adys³awa
Grabskiego, w styczniu
1924 roku rz¹d ustanowi³
now¹ walutê - z³otego i po-
wo³a³ w kwietniu jej emitenta
- Bank Polski. Powo³ano te¿
Bank Gospodarstwa Krajo-
wego do obs³ugi rz¹du w
kwestii rozwoju gospodar-
czego kraju. W³. Grabski
ca³oœæ reform przeprowadzi³
z wykorzystaniem wy³¹cznie
finansowych zasobów krajo-
wych, by zachowaæ nieza-
le¿noœæ Polski. Grabski od-
rzuci³ te¿ doradztwo finan-
sowe z zagranicy. Dla
bezpieczeñstwa w Banku
Polskim Skarb Pañstwa za-
chowa³ pakiet wiêkszoœcio-
wy. Emisja z³otego mia³a po-
krycie w 30% w z³ocie, du¿¹
czêœæ w dewizach i zagra-
nicznych stabilnych walu-
tach. Podobnie teraz tak ro-
bi obecny prezes NBP prof.
Glapiñski gromadz¹c
ogromne zasoby z³ota. W
okresie miêdzywojennym
g³ównym czynnikiem powo-
dzenia odbudowy zniszczo-
nej Polski I wojn¹ œwiatow¹ i
rozbiorami by³y: w³asna wa-
luta - polski z³oty, wy³¹czne
prawo emisyjne Banku Pol-
skiego, sieæ polskich ban-
ków us³ug finansowych,
oraz korzystanie z w³asnych
Ÿróde³ finansowych bez ob-
cych doradców bankowych.
Polska, je¿eli chce siê roz-
wijaæ w warunkach suwe-
rennoœci, to te¿ musi za-
chowaæ w³asn¹ walutê i
niezale¿ny NBP emituj¹cy
pieni¹dze z mo¿liwoœci¹
sterowania ich obiegiem. 

2. Odbudowê gospodarki
polskiej zaczêto od pierw-
szych dni wolnoœci w 1918
roku. Inwestycje strategicz-
ne i determinuj¹ce rozwój
Polski rozpoczê³y siê w
1924 roku, kiedy W³. Grab-
ski przeprowadzi³ reformê
walutow¹ i bankow¹. Roz-
poczêto budowê portu w
Gdyni w 1924 roku pod
kierownictwem ministra
Eugeniusza Kwiatkow-
skiego, a po 15 latach by³ to
najwiêkszy, najnowoczeœ-
niejszy port na Ba³tyku,
zdolny przyjmowaæ najwiêk-
sze wówczas statki. Powsta-
je te¿ wtedy stocznia i ca³a

infrastruktura prze³adunko-
wa i drogowa. Przez Gdyniê
przechodzi³o 80% polskiego
eksportu i 65% importu.
Dzisiaj nasze porty te¿
musz¹ konkurowaæ z euro-
pejskimi, a szczególnie z
niemieckimi. Porty w
Szczecinie, Œwinoujœciu,
Gdañsku, Gdyni i inne
mniejsze musz¹ byæ roz-
budowywane tak, abyœmy
byli partnerami na œwie-
cie. 

3. Skok rozwojowy w
Polsce miêdzywojennej
przynios³o wielkie przed-
siêwziêcie na skalê epoki,
którym by³ Centralny
Okrêg Przemys³owy
(COP), który by³ budowany
w latach 1936-1939. Obej-
mowa³ obszar obecnych wo-
jewództw: œwiêtokrzyskie,
podkarpackie, lubelskie,
ma³opolskie oraz czêœciowo
mazowieckie (Radom), a
dawniej jeszcze lwowskie -
razem 6 mln ludnoœci. By³o to
gigantyczne przedsiêwziêcie,
które w Europie i œwiecie
zosta³o wysoko ocenione.
Skoncentrowano tam prze-
mys³ zbrojeniowy i lotniczy,
chemiczny, samochodowy,
maszynowy, stalowy i hutni-
czy. Przy tym zbudowano
ca³¹ infrastrukturê drogow¹ i
kolejow¹. By³a to najwiêksza
koncepcja gospodarcza w
Polskiej historii. Dzisiaj te¿
stoimy przed podobnym wy-
zwaniem: „budowaæ Central-
ny Port Komunikacyjny
(CPK) z systemem po³¹czeñ
l¹dowych, czy wystarczy ten
przestarza³y i niewydolny w
Warszawie?” S¹ nawet tacy,
którzy wskazuj¹ lotnisko w
Berlinie jako to, które ma
nam wystarczyæ. Na tle
przedwojennego COP ten
obecny CPK to przedsiê-
wziêcie równie du¿e i wa¿ne
dla rozwoju tak jak ten wte-
dy z lat trzydziestych. Nie
wolno rezygnowaæ z CPK!

4. Podobnie jest z pyta-
niem: czy budowaæ system
ma³ych i œrednich elektrowni
atomowych, czy pozostaæ
na ³asce dostaw pr¹du z
Niemiec, ze Szwecji, albo
nawet z Ukrainy. Tu te¿ al-
ternatywy nie ma ani te¿
czasu do stracenia z bu-
dow¹ tej pierwszej elektrow-
ni atomowej. Te wszystkie
strategiczne obecnie gos-
podarcze przedsiêwziêcia
oraz polska nadrzêdna
konstytucja, szkolnictwo,
bezpieczeñstwo energe-
tyczne i wojskowe s¹ pol-
sk¹ racj¹ stanu. Pilnujmy
gospodarczego rozwoju
wolnej i suwerennej Polski,
bo to obowi¹zek ka¿dego z
nas. Tak uczy nas historia.

AUGUSTYN WIERNICKI

Polska pokazała, że kryzys można opanować 
Ko³em zamachowym naszej gospodarki jest budownictwo mieszkaniowe i in¿ynieria l¹dowa. Wspomagaj¹cym ten rozwój jest produkcja

przemys³owa, handel i poziom konsumpcji. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Ciągły strach przed drożyzną 
wzbudza niezadowolenie 

w społeczeństwie
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- Panie prezesie, nasza
drużyna zakończyła rundę
zasadniczą na drugim
miejscu w tabeli, w play-
off awansowała już do
czwórki najlepszych. Jak
pan ocenia ten wynik?

- Niewątpliwie budując
skład na obecny sezon
chcieliśmy nawiązać walką o
medale, więc jesteśmy zado-
woleni z postawy zespołu nie
tylko w lidze w rundzie za-
sadniczej, ale też w europej-
skich pucharach EuroCup,
gdzie kolejny raz potwierdzi-
liśmy naszą pozycję w Euro-
pie, dochodząc do grona 16
najlepszych drużyn w tych
rozgrywkach. Uważam, że
mamy drużynę zgraną,
pewną swoich umiejętności i
co najważniejsze zdrową, co
w ostatnich latach było przy-
czyną naszych kłopotów.

- Kiedy nasza rozmowa
trafi do Czytelników bę-
dziemy w trakcie rywaliza-
cji z Arką Gdynia o awans
do finału Orlen Basket Ligi
Kobiet. Zapytam wprost;
kibice mają prawo spo-
dziewać się awansu do
wielkiego finału?

- Kibice będą mogli zweryfi-
kować moje słowa wypowia-
dane przed meczami z Arką.
Gdyński zespół jest bardzo
utytułowany, groźny, ale wie-
rzę w nasze atuty. Zawsze
mierzymy wysoko, choć za-
chowujemy pokorę, bo pa-
miętamy jak bardzo nieprze-
widywalny jest sport zawo-
dowy, co stanowi dla wielu
również o jego atrakcyjności.

Po powrocie naszej liderki po
kontuzji, czyli Chloe Bibby,
mamy zespół gotowy na wal-
kę o miejsce w finale. Na
każdym jednak etapie roz-
grywek walka jest najczęś-
ciej bardzo wyrównana. De-
cydujące o losach często by-
wają końcówki meczów. To
daje nam motywację, buduje
atmosferę rywalizacji i wido-
wiska. Bardzo liczę tutaj na
pomoc kibiców i ich doping.

- Nowa hala dodaje skrzy-
de³?

- Ten obiekt, przez wielu z
nas wymarzony, ju¿ zd¹¿y³
udowodniæ jak bardzo by³
potrzebny i obroni³ decyzjê

o budowie. T³umy kibiców
na naszych meczach i in-
nych wydarzeniach jedno-
znacznie weryfikuj¹ zasad-
noœæ jego powstania. My
bijemy rekordy frekwencji i
kontynuujemy nasz¹ misjê
oferuj¹c kibicom mo¿li-
woœæ ogl¹dania atrakcyjnej
koszykówki w bardzo
dobrych warunkach. Mam
nadziejê, i¿ mecze fazy
play-off bêd¹ uczt¹ dla na-
szych fanów pod
wzglêdem sportowym i wi-
dowiskowym. Potrafimy
stworzyæ niezapomnian¹
atmosferê, jak choæby w
meczu z  dru¿yn¹ z Polko-

wic, który stanowi³ sporto-
we otwarcie nowej hali.

- Zmieñmy temat. Jak
rozpocz¹³ siê nowy rok w
Polskiej Strefie Inwesty-
cji?

- Wydaliœmy ju¿ pierwsze
decyzje wspieraj¹ce inwe-
stycje przedsiêbiorców. Ma-
my na bie¿¹co kilka kolej-
nych projektów, wiêc
niew¹tpliwie jest to dobry
pocz¹tek roku. Zachowana
jest ci¹g³oœæ z minionym ro-
kiem, w którym przypomnê,
i¿ wydaliœmy 42 decyzje
wspieraj¹ce projekty o war-
toœci przekraczaj¹cej 2 mi-
liardy z³otych. W tym roku
realizowane bêd¹ inwesty-
cje infrastrukturalne, które
pozwol¹ na zwiêkszenie at-
rakcyjnoœci naszego terenu
inwestycyjnego w Gorzo-
wie.

- Mówi pan o pó³nocnej
obwodnicy miasta?

- Tak, jest to kluczowa dla
miasta i rozwoju inwestycja,
gdzie by³em osobiœcie bar-
dzo zaanga¿owany w przy-
znanie œrodków i nie mam
w¹tpliwoœci, ¿e bêdzie to
krok milowy w szeroko rozu-
mianym rozwoju miasta i
otwarcie nowych obszarów
do zagospodarowania. Dla
nas jest równie wa¿na linia
energetyczna 400 kV z oko-
lic Szczecina w pobli¿e
Poznania, która bêdzie
mia³a w pobliskiej Baczynie
stacjê redukcyjn¹ i zapewni
bezpieczeñstwo energe-
tyczne dla miasta i dla stre-
fy inwestycyjnej daj¹c szansê

na przyjêcie najbardziej wy-
magaj¹cych projektów.

- Czy to przybli¿a nas do
lokalizacji kolejnych inwe-
stycji?

- Zdecydowanie tak, eli-
minujemy w ten sposób ry-
zyka i dajemy pewnoœæ w
zakresie infrastruktury kry-
tycznej. Pamiêtamy, i¿
dysponujemy przy ulicy

Mironickiej zasobami, któ-
re spe³niaj¹ wymogi, co
zosta³o ju¿ zweryfikowane.
Kolejne decyzje, to kwes-
tia czasu. Najwa¿niejsze,
¿e odrobiliœmy zadania
w³asne i mamy gotow¹
ofertê dla ka¿dego inwes-
tora.

- Dziêkujê za rozmowê.
ROBERT BOROWY

Prezes Krzysztof Kielec i najlepsza gorzowska koszykarka w
tym sezonie Chloe Bibby
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Mamy gotową ofertę dla każdego inwestora
Rozmowa z Krzysztofem Kielcem, prezesem zarz¹du Kostrzyñsko-S³ubickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej S.A. oraz klubu koszykarskiego
PolskiejStrefyInwestycji Enea AJP Gorzów

r  e  k  l  a  m  a

Zapraszają do kontaktu
Kostrzyñsko-S³ubicka Specjalna Strefa
Ekonomiczna obejmuje zasiêgiem swojego
oddzia³ywania województwa lubuskie,
zachodniopomorskie i wielkopolskie. Jest tym
samym jedn¹ z wiêkszych i najszybciej
rozwijaj¹cych siê stref w kraju. 

K-S SSE swoimi dzia³aniami
stymulujê krajow¹ gospodarkê, tak
aby wci¹¿ powstawa³y nowe
miejsca pracy dziêki kolejnym
inwestycjom. Zwolnienia
podatkowe udzielane przez K-S
SSE s¹ obecnie najwiêksz¹
dostêpn¹ ulg¹ finansow¹ w Polsce.
Nowe inwestycje z sektora
przemys³u i nowoczesnych us³ug
mog¹ byæ realizowane zarówno na
terenach prywatnych jak i
publicznych, zgodnie z g³ówn¹
zasad¹ PSI - ca³a Polska Stref¹
Ekonomiczn¹.
- Aktualnie zwolnienie z tytu³u
nowej inwestycji mo¿na otrzymaæ
na terenie ca³ego kraju i jest
osi¹galne dla wszystkich, równie¿
mikro i ma³ych firm. W wielu
lokalizacjach minimalna wartoœæ
inwestycji umo¿liwiaj¹ca

skorzystanie z przywilejów
strefowych to tylko 100 tysiêcy
z³otych dla mikro przedsiêbiorców.
Zapraszamy do kontaktu, chêtnie
pomo¿emy - mówi Maciej
Borowski, szef dzia³u marketingu
K-S SSE.
Strefa zachêca do zapoznania siê
z zasadami funkcjonowania
Polskiej Strefy Inwestycji. Na
g³ównej stronie internetowej
{www.kssse.pl} mo¿na skorzystaæ z
interaktywnej mapki i samodzielnie
sprawdziæ w ³atwy sposób
dostêpnoœæ ulgi podatkowej w
danym regionie. Zainteresowanych
szczegó³ami pomocy publicznej dla
nowych inwestycji, zapraszamy
serdecznie do kontaktu mailowego
lub telefonicznego ze stref¹: +48 95
721 98 00; info@kssse.pl.  
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Tab.1.  Podzia³ napojów roœlinnych w zale¿noœci od zastosowanego surowca do ich wytwa-
rzania.

Napoje  roœlinne produkowane s¹ najczêœciej w wyniku mielenia na mokro, wodnej ekstrak-
cji rozdrobnionych i poddanych obróbce termicznej nasion oleistych lub orzechów. Surowce o
wysokiej zawartoœci t³uszczu (orzechy i nasiona oleiste) poddawane s¹ wczeœniej procesowi
odt³uszczenia poprzez t³oczenie na zimno. W przypadku surowców zbo¿owych, dodatkowo
przeprowadza siê enzymatyczn¹ hydrolizê skrobi, w wyniku której powstaj¹ maltodekstryny,
maltoza i glukoza nadaj¹ce napojom s³odkawy smak.

Uzyskanie stabilnej konsystencji napojów roœlinnych wymaga procesów filtracji, wirowania i
homogenizacji i dodatkowo mo¿e byæ wspomagane poprzez zastosowanie stabilizatorów,
zagêstników i emulgatorów (np. celulozy, tapioki, gumy gellan, guaru, karagenu, m¹czki
chleba œwiêtojañskiego, lecytyny). 

Sk³ad napojów roœlinnych uzupe³nia zwykle dodatek olejów roœlinnych takich jak: olej ara-
chidowy, s³onecznikowy, rzepakowy,  szafranowy, z krokosza barwierskiego, bezglutenowy
olej owsiany lub konopny.

Napoje roœlinne uzupe³niane s¹ w sól poprawiaj¹c¹ trwa³oœæ i walory sensoryczne (morska,
jodowana), w substancje s³odz¹ce (cukier, cukier trzcinowy, syrop z agawy, fruktoza, malto-
dekstryny), substancje aromatyzuj¹ce (np. aromat waniliowy).

Ponadto napoje roœlinne s¹ wzbogacane w witaminy: (A, D, E, B1, B2, B6, B9 i B12), sk³ad-
niki mineralne (g³ównie w wapñ - Ca, magnez- Mg, cynk- Zn), w algi morskie lub b³onnik (gu-
ma akacjowa, inulina z agawy).

Stabilnoœæ mikrobiologiczn¹ napojów roœlinnych uzyskuje siê w wyniku procesu sterylizacji i
aseptycznego rozlewu. Nowatorskie technologie stosowane w produkcji roœlinnych alternatyw
mleka to: ultradŸwiêki,  pulsacyjne pole elektryczne, promieniowanie ultradŸwiêkowe o du¿ej
intensywnoœci, ogrzewanie omowe, homogenizacja pod bardzo wysokim ciœnieniem.

Napoje roœlinne maj¹ szerokie przeznaczenie kulinarne:
· do bezpoœredniego spo¿ycia,
· do p³atków zbo¿owych,
· do sporz¹dzania koktajli, 
· do sporz¹dzania shake bia³kowych,
· do deserów,
· do kawy (seria Barista),
· do gotowania i do pieczenia.

Przeanalizowano 76  dostêpnych na rynku napojów roœlinnych, ich wartoœæ energetyczn¹ w
100g, w odniesieniu do mleka krowiego z zawartoœci¹ 2% t³uszczu (na rys. 1).

Zawartoœæ energii w 100 ml mieœci siê w zakresie od 20 kcal w napoju z kasztanów do 56,5
kcal w napoju ry¿owym. 

Rys. 1. Œrednia wartoœæ energetyczna [kcal] w 100 ml mleka krowiego (2% t³uszczu) i napo-
jach roœlinnych wed³ug deklaracji producentów umieszczonych na opakowaniach, (N=76).

Wiêkszoœæ napojów roœlinnych zawiera bia³ko poni¿ej 1 g w 100 ml,w porównaniu do mleka
krowiego zawieraj¹cego ponad 3g. Napój sojowy zawiera iloœæ bia³ka zbli¿on¹ do mleka kro-
wiego, a napój z kasztanów nie zawiera go wcale. Istotny jest równie¿ sk³ad aminokwasowy,
który okreœla wartoœæ od¿ywcz¹ bia³ka. W napojach roœlinnych aminokwasami egzogennymi
ograniczaj¹cymi wartoœæ od¿ywcz¹ bia³ka (których organizm nie potrafi sam wytworzyæ i na-
le¿y je dostarczyæ z diet¹) najczêœciej s¹ metionina i cysteina (bia³ka napoju z migda³ów i gro-
chu) oraz lizyna (bia³ka napoju ry¿owego). Dlatego spo¿ywaj¹c wprowadzaj¹c te napoje do
diety nale¿y brakuj¹ce aminokwasy spo¿yæ z innych grup produktów spo¿ywczych. 

Wa¿ne dla osób intensywnie æwicz¹cych jest  fakt, ¿e spo¿ycie bia³ka sojowego skutkuje
ni¿szym tempem syntezy bia³ek miêœniowych po posi³ku w spoczynku i podczas regeneracji
powysi³kowej, w porównaniu z bia³kiem wo³owiny, serwatki lub mleka.

Rys. 2. Œrednia zawartoœæ bia³ka [g] w 100 ml mleka krowiego (2% t³uszczu) i w napojach
roœlinnych wed³ug deklaracji producentów umieszczonych na opakowaniach, (N=76).

Bior¹c pod uwagê profilaktykê i dietoterapiê chorób metabolicznych (m.in. insulinoopornoœ-
ci, cukrzycy) wa¿na jest zawartoœæ wêglowodanów w napojach roœlinnych (rys.3). Ich zawar-
toœæ najmniejsza jest w napoju z konopi i orzechów nerkowca, a najwy¿sza w napoju
ry¿owym.

Rys. 3. Œrednia zawartoœæ wêglowodanów [g] w 100 ml mleka krowiego (2% t³uszczu) i w
napojach roœlinnych wed³ug deklaracji producentów umieszczonych na opakowaniach,
(N=76).

Zawartoœæ prozdrowotnego b³onnika, m.in. reguluj¹cego stê¿enie glukozy i cholesterolu we
krwi, jest najwiêksza w napoju ¿ytnim (rys.4), natomiast nie ma go w mleku krowim i w napo-
jach z orzechów.

Bior¹c pod uwagê choroby sercowo-naczyniowe (mia¿d¿ycê, nadciœnienie, chorobê niedo-
krwienn¹ serca) to nale¿y kontrolowaæ spo¿ycie t³uszczów i nasyconych kwasów t³uszczo-
wych SFA (Saturated Fatty Acids). Najwy¿sza zawartoœæ t³uszczu wystêpuje w napoju z
orzechów brazylijskich, a najni¿sza w napojach: jaglanym, gryczanym i z kasztanów.  Nato-
miast najwiêcej nasyconych kwasów t³uszczowych wystêpuje w napoju kokosowym, wiêcej
ni¿ w mleku krowim. 

Jednym z dodatków do napojów roœlinnych jest sól, której spo¿ycie powinny monitorowaæ
osoby z nadciœnieniem têtniczym i chorobami nerek. Mleko krowie ma niewielkie jej iloœci, na-
tomiast najwiêcej soli wystêpuje jej w napoju orkiszowym. 

Nale¿y równie¿ zwróciæ uwagê na fakt, ¿e napoje roœlinne zawieraj¹ substancje anty-
od¿ywcze (anty¿ywieniowe). S¹ to zwi¹zki, które ograniczaj¹ b¹dŸ uniemo¿liwiaj¹ wykorzys-
tanie sk³adników od¿ywczych, lub substancje wywieraj¹ce szkodliwy wp³yw na organizm
ludzki. Mog¹ one interferowaæ z procesem trawienia wch³aniania i niektórymi innymi etapami
metabolizmu substancji od¿ywczych, przez co obni¿aj¹ ich wykorzystanie jako sk³adników
energetycznych lub budulcowych. W napojach roœlinnych wystêpuj¹ takie substancje anty-
od¿ywcze jak:

· kwas fitynowy, który mo¿e zmniejszaæ biodostêpnoœæ Ca, Mg, Zn, Fe i Cu,
· kwas szczawiowy, który hamuje wch³anianie Ca,
· saponiny i  lektyny,
· inhibitor trypsyny (w napoju sojowym).
(…)

II czêœæ artyku³u w nastêpnym numerze EchoGorzowa.pl 
dr hab. inż. ZUZANNA GOLUCH, PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII ŻYWNOŚCI I ŻYWIENIA

Napoje roślinne zyskują na coraz większej popularności
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Roślinne alternatywy dla mleka (cz. I)
Dominuj¹cym zamiennikiem mleka krowiego od wieków by³y napoje bazuj¹ce na soi. Roœlinne zamienniki mleka sta³y siê grup¹ ¿ywnoœci, która

jest niezast¹piona w wegañskim przemyœle spo¿ywczym.  
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Wczeœniej boks w Niem-
czech by³ zakazany prawem,
ale nie oznacza to, ¿e nie
odbywa³y siê tam walki. Nie-
legalne oczywiœcie.

W 1919 roku nad Wart¹ po-
wsta³ klub Hellas Landsberg
i mia³ on przynajmniej dwie
sekcje. Jedna z nich to by³a
sekcja pi³ki no¿nej, której za-
wodnicy rywalizowali na dzi-
siejszym Placu Grunwaldz-
kim z innymi miejskimi ze-
spo³ami. Istnia³a tak¿e
sekcja bokserska, a klub po-
siada³ nawet profesjonalny
ring. Jednak ju¿ w 1922 roku
po landsberskim klubie Hel-
las nie by³o œladu. Dru¿yny
futbolowej tak¿e nie widaæ w
ligowych tabelach, a bokse-
rzy zawiesili rêkawice na
ko³ku. Klubów pi³karskich, co
prawda nie brakowa³o w
mieœcie, lecz ju¿ bokserskich
pró¿no by³o szukaæ.

Têsknota za bokserskimi
emocjami by³a w mieœcie
zbyt du¿a i w jednym z naj-
starszych klubów w mieœcie,
czyli S.C. Preussen (znane-
go g³ównie z pi³ki no¿nej) po-
wsta³a sekcja bokserska. By³
to 1925 rok, a ring oraz po-
trzebny sprzêt zakupiono od
nieistniej¹cego klubu Hellas.

Za budowê struktur sekcji i
rozwój boksu w Preussen
odpowiada³ Georg Ruschke
(na zdjêciu drugi z lewej), a
trenerem by³ K. Pietsch (na
zdjêciu drugi z prawej).

Treningi pocz¹tkowo odby-
wa³y siê w starej sali przy
dzisiejszej ulicy Obotryckiej
a nastêpnie w sali przy obec-
nej ulicy D¹browskiego. Bok-
serzy czarno-bia³ych prze-
nieœli siê jednak szybko do
sportowego centrum klubu.
Mowa tutaj o… restauracji
Victoriagarten (przy dzisiej-
szej ulicy Kobylogórskiej),
gdzie w jej budynkach odby-
wa³y siê treningi i pojedynki
oraz pomeczowe bankiety.
Warto dodaæ, ¿e tu¿ za re-
stauracj¹ zbudowano dwa
boiska z bie¿ni¹ i trybun¹,
szatnie, kasy biletowe, korty
tenisowe, a ca³oœæ zosta³a
ogrodzona. Dziêki zamonto-
wanym na dachu trybuny re-
flektorom pi³karze trenowali
tak¿e póŸnym popo³udniem.
Teren pod inwestycjê wy-
dzier¿awiono od w³aœciciela
gospody.

Klub oprócz pi³karzy i bok-
serów posiada³ tak¿e sekcjê
lekkiej atletyki, hokeja, pi³ki
rêcznej i tenisa. Zawodnicy

Preussen wystêpowali w
bia³ych koszulkach i czar-
nych spodenkach, na któ-
rych widnia³o logo klubu.
Stroje nawi¹zywa³y do barw
klubu, który powsta³ jeszcze
w roku 1913.

Latem, przy dobrej pogo-
dzie, walki bokserskie odby-
wa³y siê na boisku pi³kar-
skim, które znajdowa³o siê
obok restauracji lub rozsta-
wiano ring w jej ogrodach. W

klubowych wspomnieniach
mo¿na przeczytaæ, ¿e lands-
berscy bokserzy najczêœciej
rywalizowali z klubami z Ber-
lina m.in. ze Spart¹, Hero-
sem, Teutoni¹ czy ekip¹ z
dzielnicy Spandau. Pojedyn-
ki z zespo³ami ze stolicy by³y
magnesem, który przyci¹ga³
kibiców. Nie zabrak³o rów-
nie¿ pojedynków z dru¿yna-

mi ze Szczecina, Gubina,
Kostrzyna i Frankfurtu nad
Odr¹.

W maju 1934 roku pi³karze
Preussen Landsberg roku
zagrali z nieznanym rywalem
z Zielonej Góry ze Œl¹ska.
Taki by³ pocz¹tek prasowej
relacji z meczu towarzyskie-
go miêdzy zespo³ami z obu
tych miast, które po raz
pierwszy spotka³y siê na bo-
isku. Mecz pi³karski sprawi³,

¿e dzia³acze dowiedzieli siê,
¿e maj¹ u siebie sekcje bok-
serskie. W ten sposób do-
sz³o do bokserskiej rywaliza-
cji zespo³ów z tych miast,
które wówczas nie mia³y
charakteru derbów, o jakich
mo¿emy mówiæ obecnie.
Niestety, brak jest informacji
jakim wynikiem zakoñczy³
siê ten pojedynek.

Dodajmy, ¿e fanom piê-
œciarstwa nie by³o ³atwo do-
staæ siê na walki w restaura-
cji Victoriagarten z powodu
ogromnego zainteresowa-
nia. W tym czasie w Nie-
mczech ta dyscyplina by³a
bardzo popularna i
prze¿ywa³a prawdziwy
boom, szczególnie dziêki
jednemu bokserowi. By³ nim
Max Schmeling, który mo-
zolnie wspina³ siê na szczyty
boksu, a podbi³ serca kibi-
ców walcz¹c w 1936 roku o
mistrzostwo œwiata w wadze
ciê¿kiej z niepokonanym za-
wodnikiem z USA Joe Loui-
sem. W niezapomnianej
walce, rozegranej w Nowym
Jorku, Niemiec pokona³ fa-
woryzowanego zawodnika
gospodarzy przez nokaut w
12 rundzie. Wydarzenie to
œledzi³o miliony Niemców
dziêki transmisji radiowej.
Zreszt¹ walka ta równie¿
by³a transmitowana dla go-
œci restauracji Victoriagarten
w Landsbergu.

Wróæmy jednak do kulisów
walk bokserskich nad Wart¹,
które mia³y profesjonalny
charakter. O zdrowie zawod-
ników dba³ lekarz zawodów
dr Göhler, którego czasami

zastêpowa³ dr Radioff. Czas
mierzy³ Walther Kurth, a
spikerem by³ Eberhard
Gross. W naro¿niku trenera
Pietscha wspomaga³ sekun-
dant Max Selke. Nad
ca³oœci¹ czuwa³ szef sekcji
Georg Ruschke.

Warto dodaæ, ¿e
szczêœliwcom zgromadzo-
nym w restauracji przygry-
wa³a orkiestra, a stoliki wi-
dzów ugina³y siê od jedzenia
i kufli piwa, a walki odbywa³y
siê w k³êbach papierosowe-
go dymu. Szczególnie zado-
wolony by³ w³aœciciel gospo-
dy Victoriagarten Hermann
Lube, który nie przypusz-
cza³, ¿e dziêki
wydzier¿awieniu dzia³ki klu-
bowi Preussen w roku 1922,
tu¿ obok swojej restauracji,
zagwarantuje sobie spore
przychody z wydarzeñ spor-
towych, w tym walk bokser-
skich.

Dodajmy, ¿e fani boksu
mogli dostaæ siê tramwajem
na dzisiejsz¹ ulicê Kobylo-
górsk¹, gdzie kiedyœ znajdo-
wa³a siê restauracja Victo-
riagarten. Obecnie w miej-
scu tym znajduje siê salon z
p³ytkami ceramicznymi.

PRZEMYS³AW DYGAS

Stoły się uginały, orkiestra grała, 
a bokserzy walczyli w oparach dymu
Boks w Landsbergu zdoby³ szybk¹ popularnoœæ po pierwszej wojnie œwiatowej, gdy oficjalnie pozwolono na uprawianie tej dyscypliny.

Bokserzy S.C. Preussen Landsberg 
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Wnętrze restauracji Victoriagarten 
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Fanom pięściarstwa nie było łatwo
dostać się na walki w restauracji

Victoriagarten z powodu ogromnego
zainteresowania w ówczesnym czasie

boksem w Landsbergu 
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